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EE in organizacije o svojem delu v letu 1965
Da bi seznanili člane kolektiva z dogajan ji v vseh EE  in z delom  
družbeno  političnih  organizacij p o d je tja , sm o prosili za ustrezna 
poročila. Vseh n a  žalost n ism o dobili. — U redništvo

PREDILNICA I
V le tošn jem  le tu  je  prediln ica I 

uspešno poslovala, kar pove poda
tek , da  smo operativn i proizvodni 
program  do konca novem bra iz
polnili v  ef. kg s 102,9 %. T udi v  
decem bru so izgledi, da bomo do
segli is ti rezu lta t. Ta uspeh  pa  je 
še pom em bnejši, k e r  smo predli 
5—7 %  v iš je  številke, ko t je  bilo 
p lanirano. Enako pom em ben uspeh 
je  tudi izdelava 103 tone p re je  v 
času, ko bi m orali ko ristiti kolek
tivn i dopust. V tekočem  le tu  je  
bilo povprečno zaposlenih 305 lju 
di, čeprav  je  bilo p lan iran ih  317.

Ti rezu lta ti kažejo, da smo sto
rilnost povečali za 7,3 %  naspro ti 
le tu  1964, k a r  je  lep uspeh  enote. 
P o stav lja  se vp rašan je : zakaj smo 
lahko dosegli te  rezu lta te , čeprav 
smo im eli povprečno 1 2  zaposlenih 
m anj, ko t je  bilo p lan irano? Od
govor je  enostaven. Vzrokov je  
več, in  to : tem eljito  p reštud irana  
o rgan izacija  dela, v  k a te ri je  so
deloval ves strokovni kader, iz

delan  razpored dopustov že n a  za
četku le ta , ka te ri je  potem  velja l 
skozi vse leto. Doslednost okrog 
dopustov je  omogočalo res orga
nizirano delo. V dokaz navajam  
nekaj podatkov: povprečni p ripa
dajoči dopust znaša n a  1  zaposle
nega v predilnici I  22 dni. Za do
puste je  bilo izdanih preko 1450 
listkov, k a r  pom eni, da je  bilo 
ravno toliko tud i prepričevanj za 
sm iselno koriščenje dopusta v 
okviru  razporeda, obenem pa  je  
bilo toliko tud i organizacijskih po
segov, da n i trpe la  proizvodnja. Te 
številke nam  tudi povedo, da je  
v  povprečju  vsak koristil svoj do
pust v  štirih  obrokih po 5 do 6  

dni. K er so se vm es po javljali tudi 
nepredvideni izostanki, smo več
k ra t poklicali ljud i nazaj n a  delo 
(prekinitev dopusta) te r  tako pre
prečili zastoje v  proizvodnji. Mi
slim, da še več kom entarja  res ni 
potrebno.

Ko om enjam  proučeno organi
zacijo dela, bi dodal še tole:

ODS in vodstvo obrata sta  bila 
tem eljito  seznanjena s stanjem  za

poslenih. Po izračunu smo nam reč 
ugotovili, da  ne sm emo p rekora
čiti številke 305, k e r bi to povzro
čilo znižanje povprečja osebnih 
dohodkov. Za p lan iran ih  317 ljudi 
nam reč ni bilo izkazane Ustrezne 
vrednosti v  ceniku za enoto pro
izvoda. K er je  bil ta  pogoj vse
skozi vodilna m isel obrata, smo za 
vsakega posam eznika točno pre
tehtali, če naj ga zaposlimo ali ne. 
K  p re j om enjeni organizaciji ko
riščen ja  dopustov bi dodal še to, 
da smo vsak dan  spro ti delali re - 
organizacijske posege tako, da smo 
preusm erjali ljud i na  druga de
lovna m esta, v  druge izm ene in  
podobno, vključevali smo v  redno 
proizvodnjo vse dnevničarje ob 
istočasnem  koriščenju dopusta 
redno zaposlenih, in  to večinom a 
samo v dnevnih izm enah. V po
letn ih  m esecih smo zaposlili se
zonsko delovno silo, tako v  bri
gadah, ko t tud i v  čistilni kolo
ni te r  tako uspeli poslati čim več 
ljud i na dopust. Pomem bno vlogo 
pri zaposlovanju novincev je  im el 
tudi izobraževalni center. L e-ta je  
uspešno usposabljal novozaposle- 
ne, da so se lahko h itre je  vk lju 
čili v  redno proizvodnjo.

Ta način dela nam  je  s svojim i

izrednim i organizacijskim i posegi 
omogočil obdržati osebne dohodke 
na planirani višini, k ar v  nasprot
nem prim eru ne bi bilo možno. 
J e  pa pri tem res tudi to, da je 
delno trpe la  kvalite ta  preje, ven
d a r je  ta  posledica bila neizo
gibna.

Dobava surovin je  še vedno ta 
ka, kot je  bila. Tako smo m orali 
do začetka decem bra izvršiti k ar 
32 kom pletnih prem enjav surovin. 
P ri tem bi poudaril, da nam  je  
od tega širokega asortim enta samo 
nekaj količin odgovarjalo. Zaradi 
znanih okoliščin smo m orali p re
delovati večkrat tudi dražje suro
vine, ko t smo planirali.

P ri organizaciji naše proizvodnje 
smo se vseskozi m orali nenehno 
prilagajati potrebam  tkalnice, k je r  
je  bilo skozi vse leto veliko po
m an jkan je  preje. Večidel smo mo- 

(dalje n a  2. strani)'
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Zaključno posvetovanje tekstilcev
specializacija v predilnicah bombaža v novih pogojih gospodarjenja

V p re jšn ji številki sm o  vam  oib 
ljub ili n ek a te re  povzetke iz refe
ra tov , k i so  j ih  p rip rav ili tekstil 
ci za posvetovanje v  L jubljan i.
V d an ašn ji štev ilk iob jav ijam oi sko
raj ves re fe ra t inžen irja  Domice-

F la je rji v  p rediln ici I

Ija, im sicer zato, k e r je  p re  specializacije v  o b ra tih  naših  
več zgoščen An konkreten , da b i predilnic. Rečeno m i je  bilo, na j 
bilo m ožno nared iti izvleček, (u re  1 1 6  pogrevam  s ta re  p roblem atike, 
dništvo ) tem več n a j govorim  o konkretn ih

; ugotovitvah in  predlogih te  spe-
Tov. inž. Domicelj je  uvodom a cializacije pod  sedanjim i načeli 

dejal: »Poročal borni o  uvedbi in  pogoji gospodarjenja . Reči m o
ram , da brez om enitve nekaterih  
s ta rih  problem ov le ne gre, vsaj 
ne brez tistih , ki so akutni.

N ajprej bi om enil ugotovitev, 
da je  sicer š te ti m ed  glavne n a 
loge Poslovnega združenja  tu d i 
organiziranje kooperiran ja  in  uva
jan ja  specializacij v  naših  o b ra
tih , čeprav sm o se šele letos za
čeli baviti s to  problem atiko. Od
lašalo se je  zato, k e r je  PZ mo
ralo* n a jp re j o rganizirati uvoz in  
izvoz, da  b i si tako  fcagotovilo fi
nančna sredstva za financiranje  
te  in  podobnih  dejavnosti, ker 
združena p o d je tja  niso b ila  p ri
p rav ljena financira ti tak ih  del.

Z le tošnjim  začetkom  obravna
van ja  te  p roblem atike pa  p rih a ja 
jo  z ostre jš im  gospodarskim  k u r
zom  dio vedno bolj pom em bnega 
vpliva tud i tis te  »stare težave«, ki 
jih  p o d je tja  skušajo  paraliz ira ti 
z vsem i drugim i, več ali m anj 
prehodnim i posegi — sam o ne  s 
postopnim  p reusm erjan jem  p ro 
izvodnje v  specializacijo in  koope
racijo . Pod še vedno uporab lje
n im i »posegi« m islim  predvsem  
n a  fo rsiran je  donosnejših  a rtik 
lov, brez ož ita  n a  tehnične pogo
je  s tro jn e  oprem e in  brez ozira 
n a  to, če is te  artik le  že izdeluje
jo  tu d i d ruga pod je tja , mogoče 
pod  celo ugodnejšim i pogoji, pa 
vsi skupaj brez daljših  izgledov. 
Težave skušajo  paraliz ira ti tud i z 
uvajan jem  npr.: česane preje,
ne glede n a  to , če so druge če- 
salnice polno izkoriščene ali ne, 
uvaja jo  vedno več isintetike, ki 
dajo  večje dobičke itd .

Proizvodnih program ov niso 
predilnice v  zadnjem  času prav 
n ič b istveno sprem enile, mislim  
n a  sortim an  številk, zato  p a  se v 
vedno večji m eri srečavajo  s te 
žavam i, k i so v glavnem sledeče:

(dalje  n a  7. stran i)

Dnevni red:
1. P o trd itev  zapisnika 7. redne 

seje centralnega delavskega 
sveta,

2. pregled  sklepov 9. redne sejle 
upravnega odbora,

3. sprejem  proizvodnega p lana in 
finančnega p lana  te r  p iana de
lovne sile za le to  1966

4. določitev p ro s tih  sobot za leto 
1966

5. im enovanje predstavnika pod
je tja  za  ustavni občni zbor In 
vesticijske kom ercialne banke 
v K ranju ,

6 . sk lepanje o  ustanovitvi vzgoj
no  varstvene ustanove »REZKA 
DRAGAR«
N a vsebino prve in  d ruge točke 

člani CDS niso im eli pripom b; 
oba zapisnika s ta  b ila  po trjena .

K ratko  obrazložitev proizvodne
ga p lana za leto  1966 je  povedal 
tov. Brezec. Mimo številk, ki jih  
objavljam o v tabeli, je  tov. Bre
zec dejal še naslednje:

»Iz predloga sledi, d a  tud i p ri
hodnje  leto ne bodo naše ipredil- 
nice pokrile potreb  naših  tkalnic; 
zm anjkalo nam  bo 831 ton  preje. 
To količino p re je  bom o zato  m o
rali kupiti od tu jih  predilnic, kar 
seveda ne bo  enostavno. Trenutno 
naše p o d je tje  o  tem  nakupu še 
n im a trd n ih  zaključkov in  tud i ne 
jam stva, da bo m anjkajoče koli
čine možno zagotoviti. Zaradi 
tega bo  presk rba  s p re jo  v 1.1966 
zelo pereča. Za mesec jan u ar 
bodo sicer zadostovale zaloge, 
potem  nam  bo  iz zagate pom aga
la uvožena preja, dotlej p a  bomo 
m orda le uspeli tud i z nakupom  
iz tu jih  predilnic.

Če priimenjiamo letošn ji p lan  s 
p lanom  za leto  1966, vidimo, da 
je plan  za p rihodnje  leto  nekoli
ko nižji. N ižji je  zato, k e r je  bil 
p lan  za leto  1965 postavljen na 
48-umi delovni teden, za le to  1966 
pa n a  skrajšan i delovni teden. Hz 
podatkov sledi, d a  je  precej napet 
in bom o m orali delati z vsemi 
močmi, če ga bom o hoteli doseči.

V vseh enotah  to  verjetno ne bo 
možno.«

Da ne  bi m ešal obrazložitev s 
številkami, sem številčne podatke 
zbral v tabeli, vendar ne  vseh, 
temveč le najvažnejše. Upam, da 
bo tud i to  zadostovalo

Tov. Brezec je  dalje še povedal, 
da bodo imele e. e. kolektivni 
dopust takole:

Predilnica I  in  I I  kolektivnega 
dopusta ne  bosta imeli.

Tkalnica I in I I  — od 27. jun ija  
do 28. avgusta, vendar sam o v 
nočni izmeni, k a r pom eni, da 
bosta tkalnici v  tem  obdobju  de
lali sam o n a  dve izmeni.

Flem enitilnica I  bo im ela kolek
tivni dopust od 1. do 14. avgusta, 
k a r je  nu jno  zaradi popravil 
strojev.

Plem enitilnica I I  pa bo n a  do
pustu  od  18. ju lija  do 31. ju lija .

Okrog plana in  predvidenih te
žav se je  razvila živa diskusija, v 
ka ter so* člani CDS vprašali n a 
slednje:

Zdenka Jurančič inž.: »Kako bo 
v le tu  1966 z nabavo barv  in  ke
mikalij?«

Na vprašan je  je odgovoril vodja 
nabave tov. P eter Tulipan takole:

»Ustrezna presk rba  z  barvam i 
in  kem ikalijam i bo  zelo proble
m atična, ker sm o precej deviz, ki 
so bile predvidene za nabavo teh 
reči, porabili za nakup surovin, 
č e  b i imeli predvidene devize, bi 
šlo vse lepo v redu  naprej, tako  
Pa bodo prve mesece razm ere s 
kem ikalijam i in  barvam i še znat
no  težje, ko t so bile letos. Nekako 
bom o m orali dobiti te  reči za di
narje.«

K er vemo iz p rakse, d a  je  ime
la  plem enitilnica I  že letos veli
ke  težave zaradi določene po
m an jkan ja  nekate rih  ibanv ,in ke
m ikalij in zaradi navskrižja  z ro 
ki p r i nabavi, im to  posebno v 
proizvodnji artik lov za izvoz, ise 
pač  vsilju je vprašanje, kako bo 
sedaj, k o  se  predvidevajo še  težji 

(dalje na  6. strani)

VSEM ČLANOM DELOVNE ORGANIZACIJE 
ŽELE PRIJETNO NOVOLETNO PRAZNOVANJE 

IN  VSE LEPO V LETU 1966

CDS, UO in društveno politične  
organizacije podjetja



EE in organizacije o svojem delu
(dalje s 1 . s tran i) 

ra li doma presti tiste številke, ka
terih  ni bilo mogoče kupiti na 
tržišču.

V pogledu rekonstrukcijskih del 
lahko rečemo, da je  bilo letos ne
kakšno zatišje, torej po šestletnem  
dokaj intenzivnem  delu. Letos 
smo dali v pogon le dva baterja  
te r  tako razbrem enili obstoječo 
čistilnico. Ko delamo pregled o iz
vršenem  delu ne smemo m isliti, 
da je  rekonstrukcija že žaključe- 
na. Še je  v rs ta  nerešenih proble
mov, ki terja jo  rešitev  že v bliž
n ji prihodnosti. P red  nam i je  tudi 
selitev celotne predpredilnice in  7 
prstančnih strojev. Seliti bomo za
čeli tistega dne, ko bo izgotovljena 
klim a naprava v novih prostorih. 
Ob selitvi mikalnikov bomo vse pre
delali na posamični pogon, nere
šeno pa bo še ostalo vprašanje 
ureditve glav na 87 m ikalnikih, 
vgraditve transporterjev  na 6  raz- 
tezalkah, rekonstrukcija 17 p r
stančnih Pc strojev in 1 prstančne- 
ga Wc stro ja (riihlhonse št. 12).

Ko ugotavljam o, kaj vse smo 
naredili in  kaj še moramo, ne sme
mo pozabiti vzdrževanja in  obnav
ljan ja  obstoječih naprav, trans
portnih sredstev in  raznih utenzi- 
lij, — ker se vse to hitro kvari. 
Taki problemi so se nam pojavili 
že letos pa bo zato nujno to čim- 
prej uspešno rešiti, k er pomeni 
odlaganje tudi deset in  večkratno 
povečanje stroškov, obenem pa 
trp i še kvaliteta in produktivnost.

BORIS PERTOT

Predilnica II
V navadi je  in  potrebno, da se 

ob zaključku le ta  ozrem o nazaj 
n a  vse problem e in  tud i uspehe, 
katere  smo dosegli v tekočem  
letu. Tudi v  naši EE  je  bilo v le
tošn jem  letu  m nogo problem ov 
in  težav; nekatere  sm o rešili, osta
ne pa  nam  še vedno dosti takih, 
katere  še rešujem o ozirom a jih  
bom o še reševali vnaprej.

V letošnjem  letu  je  bilo p ri nas 
več problem ov, ka te ri so  vplivali 
na proizvodnjo, kvaliteto  in  p ro
duktivnost. len te  b i tu k a j tudi 
navedli.

SUROVINE: Dobava bom baža 
še n i u re jena  tako, da  b i lahko 
obratovali brez večjih prem enjav. 
Tako sm o v letošnjem  le tu  pre
m en j ali asortim ent česane p reje  
6  k ra t, m ešanice za m ikano prejo  
pa: m odro za N m  60 — 2 k ra t, 
zeleno za Nm (40 — 50) — 6  k ra t, 
rdečo za Nm (24 — 34) — 9 k ra t, 
črno za N m  (16 — 20) — 2  k rat, 
belo m ešanico za velveton 30 k ra t 
in  m ešanico za sintetiko 34 krat. 
O menjene prem enjave precej vpli
vajo n a  produktivnost, obenem  pa  
tud i na  kvaliteto  preje. Med na
vedenimi m ešanicam i bom baža so 
zaradi slabše kvalitete odstopale 
posebno m ešanice iz am eriškega

bom baža (zelena in  rdeča) in 
nism o p ri p re ji dosegli potrebne 
trdnosti, vsled česar je  im ela 
tkalnica težave p ri predelavi.

Naš s tro jn i park , posebno v 
predpredilnici je  zastarel. Im am o 
še 17 prstančn ih  strojev, ki n im ajo  
visokorazteznih raztelzal, zato  mo
ram o za eno in  isto  številko preje 
p resti na  fla jerjih  dve različni 
številki predpreje .

K er v predilnici n im am o kolek
tivnega dopusta, m oram o predice 
na s tro jih  nadom eščati z neizku
šenim i priSukovalkam i. Z j» to se 
večkrat zgodi, d a  je  kvaliteta 
p re je  slabša.

Po uvedbi 42-um ega delovnika 
sm o čiščenje strojev organizirali 
ob p rostih  sobotah. S tem  smo 
zm anjšali zasto je od  7,78 %  v 
I. polletju  letošnjega leta na
3,03 % v II. polletju  ali za 4,75 %. 
Izkoriščanje stro jev  se je  poveča
lo n a  96,97 %  od  93,3 %  v le tu  1964 
ali za 3,59 %.

V sodelovanju z vodstvom  m e
hanične delavnice n am  je  uspelo 
ured iti popravila stro jev  tako, da 
nim am o večjih zastojev.

Skupni izostanki od dela znaša
jo  v 1 1  m esecih letošnjega leta 
16,83 %. V drugem  polle tju  so se 
izostanki povečali n a  17,29 %, to  
pa vsled večjega koriščen ja  letnih 
dopustov in  p a  nekoliko poveča
nega bolniškega stan ja , ki znaša 
skupno s porodnicam i 7 % (4,67 + 
2,33 %) od skupnih  izostankov. 
F luktuacija  delavcev je  b ila v  le
tošn jem  le tu  precejšnja. N a novo 
je  vstopilo 24 delavcev, izstopilo 
pa je  31 delavcev.

Upamo, da bo  v prihodnjem  
letu  uspeh  E E  predilnice I I  še 
boljši, k a r je  v in teresu  vsakega 
člana ekonom ske enote.

S to jan  Pečnik

TKALNICA I
S poslednjim i 41 »Picanoli« smo 

v tkalnici I  sko ra j v celoti zak lju 
čili rekonstrukcijo . O stalo je  le 
še 119 sta rih  »Hrdima« polavto- 
m atov, >za k a te re  vse kaže, da 
bodo določen čas še obratovali, 
ko likor bom o zanje dobivali re
zervne dele, k a r  je  seveda precej 
problem atično.

R ekonstrukcijo  sm o tak o  izva
ja li postopom a, k a r  4 leta. N are
jeno  je  veliko delo, saj so bile 
odstran jene vse stare  statve, po 
številu preko 900, razen om enje
n ih  119 ozkih H rd ina in  198 »Riiti« 
statev.

Sedanji izgled tkalnice je  zato 
popolnom a drugačen. Tkalnica je  
popolnom a avtom atizirana, k a r je  
vplivalo tu d i n a  vse ostalo. Pred 
rekonstrukcijo  je  im ela tkalnica 
(t. ji. v  le tu  1958/59) skupaj 1450 
statev, danes pa jih  im a 303 m anj. 
K ljub znižanem u številu statev 
pa se je  proizvodnja povečala, in  
sicer n a  račun pravilne organiza
cije dela, k a r je  povzročilo večji]

učinek v novem  s tro jnem  parku . 
Povečana proizvodnja p a  sloni 
delno tu d i n a  večjem  številu iz
m ensko obratu jočih  statev . Pri 
tem  pripom injam , da  se je  pove
čala proizvodnja ob zm an jšan ju  
števila zaposlenih. Delavne sile je  
sedaj za 7,2 %  m anj ko t le ta  1958. 
Tudi ostali podatk i kažejo vidno 
izboljšanje. Izostanke sm o tako  
zm anjšali od  le ta  1964 v le tu  1965 
za 5,2 %. Znižali sm o število nad 
u r  za 11% itd . Zelo pom em ben 
rezu lta t v  naši E E  je  v idno iz
bo ljšan je  kvalitete. Tem u vpra
šan ju  ismo posvetili skoraj največ
jo  pdzom ost. Od le ta  1964 n a  1965 
se je  izboljšala za nadaljn jih  
7,8 %. Z adnji rezu lta ti kažejo, d a  
im am o I. kvalitete k a r  8 6 %, k a r 
sm atram o za velik in  razveseljiv 
rezultat, posebno zato, k e r im am o 
sedaj m anj skrb i z reklam acija
mi, še posebej p r i izvozu. Ta re 
zu lta t nam  je  tud i povečal osebne 
dohodke. Za I. kvaliteto  nam reč 
dobim o 1 0 0  %  sredstev  po  ceniku, 
za II . kvaliteto  p a  sam o 40%, za
I I I .  kvaliteto  celo sam o 10 %, za
IV. kvaliteto  p a  sam o 5 % . N a 
dober rezu lta t I. kvalitete je  v 
zadnjem  času vplivala večja zain
teresiranost proizvajalcev n a  eni 
s tran i in  še večja stim ulacija  na  
drugi s tran i, pač  zarad i povečane
ga vredno ten ja  I. kvalite te  ali z 
drug im i besedam i, za I. kvaliteto  
sedaj p rejem am o še več denarja. 
P rav  ta  ukrep  se  n am  bogato 
obrestu je . Za nad a ljn je  izboljša
n je  kvalitete in  proizvodnje bi 
bilo n u jno  reš iti pereč problem  
nezadostne vlage p redvsem  v L 
in  v  kvadra tn i tkalnici. V teh  
dveh oddelkih, k je r  je  šedtna kon
s trukc ija  strehe, je  to  vp rašan je  
še bolj pereče. Tu n e  m orem o 
doseči p reko  50%  relativne vlage, 
k a r prav  gotovo povzroča padec 
proizvodnje in  kvalitete. Da v teh  
oddelkih ne  m orem o doseči več
jega odsto tka vlage, so krivi iz
rab ljen i kom presorji s  p rem ajh 
nim  p ritiskom  zraka. Z rak  zato 
ne p ride  do vseh šob in  ne d a  
predpisane vlage v p ro s to r. Zara
di p o m an jkan ja  finančnih sred
stev dosedaj to  vp rašan je  nism o 
rešili, v  p rihodn je  p a  ga bom o 
m orali, če  hočem o doseči še 
boljše rezultate. Do le-teh  p a  ho
čemo p riti, da b i tako  opravičili 
vložena denarna  sredstva za novi 
s tro jn i park .

D rugo, k a r b i om enil, k e r spada 
m ed zelo aktualne in  pereče p ro 
blem e, je  to , d a  prediln ica I ne 
pokriva vseh p o treb  tkalnice, pa  
bo tak o  le ta  1966 zm anjkalo  p re 
ko 800 ton  preje. Zaradi tega m o
ram o p re jo  dobavljati iz tu jih  
predilnic. S kupljeno  p re jo  im a
m o  težave, in  isicer z oznakam i. 
Ce se različne p re je  pom ešajo, 
dobim o velike količine neregu
larnega blaga, zarad i n ians. Naj 
omenimo, da  sm o im eli poleg do
m ače letos tud i p re jo  iz raznih 
predilnic. V osm ih mesecih tega 
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p re je  v  osnovi in  votku. Iz tega si 
lahko  vsakdo predstav lja , kakšne 
težave n astopa jo  p ri ločevanju 
posam eznih v rs t p re je  in  blaga 
po  tkalskih  s tro jih  in  v  končni 
fazi, v plemeinitilnici.

Res je , da  je  tkaln ica rekon
stru iran a  in  avtom atizirana, ven
d a r  p a  p ripom in jam , da  sam  av
tom at, če n im a določenih pogo
jev, n i avtom at, tem več p redstav 
lja  še večji p rob lem  ko t navadne 
statve. Danes vem o, d a  n e  poslu
žujem o v tkaln ici n ič  več 3, 4 ali 
6  sta tev , tem več k a r  24 stro jev . 
Ce tak  s tro j n im a vseh pogojev, 
gat ka lka  zelo težko poslužuje, 
k a r zm anjšu je  pro izvodnjo . Po
gosto se zgodi, da  ne  dobi
m o kvalitetn ih  utenzilij ali pa  
p ride jo  prepozno. To velja  p red 
vsem  za  uvožene. P a  tu d i dom a
če ne  p rih a ja jo  v predvidenih 
rokih! N aj navedem o sam o nekaj 
prim erov: naročilo  cevk iz U ten- 
zilija v  L jub ljan i je  s ta ro  že eno 
leto , p a  še n ism o vseh prejeli. 
V ečkrat m ed letom  — tu d i tre 
n u tn o  — ne dobim o čolničkov, pa 
im am o zato  zopet nepotrebne za
sto je  itd . P risiljen i sm o, da  si 
om enjene reči izposojam o v d ru 
gih p o d je tjih , k a r  p a  je  seveda 
zelo težavno. Z aradi neodgovarja- 
jočega osnovnega m ateria la , p red 
vsem  bom baža, naletim o dosti
k ra t tu d i n a  neodgovarjajočo 
prejo , in  sicer ne odgovarja 
trdnost, k i je  eden osnovnih po
gojev za pravilno  in  učinkovito  
proizvodnjo n a  av tom atsk ih  s ta t
vah v tkalnici. D ogaja se tu d i, da  
im a posam ezna p re ja  le  9,5 do 
10 T km , nam esto  na jm an j 12 do 
14. Tu se p o jav lja jo  p rekom ern i 
p re trg i, ki o težu jejo  še večje iz
koriščan je  stro jev . Poleg neena
kom erne  p re je  — posebno  s ta 
m ene, je  p re ja  d o s tik ra t nečista 
in  tu d i nekvalite tno  nav ita . Da
nes im am o v  tkaln ici še  vedno 6  

pretrgov  v osnovi in  v o tku  na* 
s tro j v  eni u r i in  je  tako  tkalec 
ob rem enjen  p rek o  80 % . N adalj
n je  pereče vp rašan je  v  n aš i enoti, 
k i ga navajam o, je  to , da  je  sicer 
tkaln ica av tom atizirana, p rip rava  
pa  je  — ra)zen nekaj stro jev  — 
zastarela, š e  vedno im am o v ob
ra tu  preko  600 osnovnih in  276 
zastarelih  votkovih vreten . T udi 
vsi škrobiln i s tro ji so  s ta re  izved
be. P rip rava  zato  n u jn o  te r ja  
m odernizacijo, če hočem o doseči 
žeijene uspehe. P roblem atična je 
tu d i delovna sila. T kalnica ob ra
tu je  skora j v celoti tro izm ensko, 
zaposlene p a  so  predvsem  ženske. 
P rav  zarad i tega p a  nastopajo  
zelo težki p rob lem i okrog  sm isel
nega racionalnega razm eščan ja  za
poslenih. T kalnica o b ra tu je  sko
ra j v  celoti tro izm ensko. N a j večji 
p roblem  p red s tav lja jo  delavke, ki 
n im ajo  u rejenega varstva  otrok, 
da lje  tis te  žene, ki po  zakonu  ne 
sm ejo  delati v  treh  izm enah 
(zdravniška p o trd ila ) itd .

N aj navedem  sedan je  problem e 
z delovno silo:

Im am o povprečno 70 delavk v 
staležu, in  to  20 porodnic  in  50 
bolnih. Od skupnega števila za
poslenih im am o 42 delavk tak ih , 
ki delajo po  4 u re  in  da lje  tud i 
p reko  30 z zdravniškim i potrd ili, 
o prepovedi nočnega dela. Ta 
grobo navedena prob lem atika  jas
no  kaže, da nam  dela dnevno 
težave v proizvodnji p reko  1 0 O 
delavk. Razum ljivo je, d a je  v 
tak ih  p rim erih  nem ogoče zm an j
ša ti delovno silo. To je  sam o 
nekaj večjih  težkoč. O b sta ja jo  pa  
še m an jše  objektivne in  tu d i sub
jek tivne težave.

MIRAN NOVAK — vo d ja  kontrol- 
no-razvojnega sek to rja

BORIS SOKLIČ — asis ten t obra- 
tovodje  v  tkaln ici I

Razum ljivo je , da  vse n aen k ra t 
ne m orem o rešiti, k a jti sredstva, 
ki so vložena v sam o tkalnico, 
niso m ajhna. Zavedam o se, da 
m oram o ta  sredstva  opravičiti. 
O pravičujem o jih  že, vendar bo 
po trebno  še veliko napora , če  jih  
hočem o opravičiti v celoti. P rav 
zaradi tega navajam  te  problem e. 
Ce jih  bom o uspeli rešiti, bom o 
šli h itre je  do cilja .

R ekonstrukcijo  tkalnice sm o 
končali šele m eseca o k tob ra . Se
da j im a to re j tka ln ica  pretežno 
nove statve. V bodoče bo  treb a  
reš iti n o tran jo  organizacijo  v  po-

MIROSLAV ŠTROS — program er 
predilnic

d robnosti, k a r  dosedaj, zaradi ob 
sežnega dela n ism o mogli izvršiti. 
P rav  tu  p a  so že m ožnosti za  še 
večje uspehe.

N a raznih  strokovnih  sestank ih  
si očitam o, da  je  naša  proizvod
n ja  še vedno draga, da  je  »front« 
posiuževanja p rem ajhen  itd . P ri 
tem  pa  pozabljam o n a  pogoje, ki 
bi jih  tak a  tkaln ica m o ra la  im eti 
ali pa  vem o zanje, p a  jih  n i m oč 
re š iti čez noč, čeprav  so  jasn i 
in  te r ja jo  rešitev.

V. K.
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Vsepovsod v pro izvodnji .naleti

m o  n a  m an jše  a li večje .probleme. 
T udi naša  ekonom ska eno ta  se je  
v le tošn jem  le tu  znašla p red  
m nogim i .problemi. Vseh p rob le
mov n iti n im am  nam ena navaja ti, 
pač pa  bom  na splošno poudaril 
le tiste , ka te ri so bili m ed letom

TONE ČARE — tehničn i d irek to r 
p o d je tja

sta ln i in  s,o največ vplivali na  
našo  zm an jšano  pro izvodnjo  in n a  
kvaliteto. To so:

— slaba  kvalite ta  p reje ,
— prekom erno  bolniško stanje.
Skozi vse le to  je  b ila  osnova

Nun 50/1 m ikana zelo slaba po 
trd n o sti in  po  izgledu. Pravilno 
rečeno, je  b ila  neuporabna za p ro 
izvodnjo n a  avtom atsk ih  sta tv ah  
zarad i p repogostih  p re trgov  po 
osnovi. Artikli, v k a te rih  je  bila 
osnova 50/1 m ik, so  bili količin
sko zaključeni, vsled česar smo 
bili p risiljen i izdobaviti celotno 
količino.

K ljub vsem  naporom  — dvojno 
čiščenje p re je  v navijalnici, po
sebna pozornost p ri snovanju  in 
šk rob ljen ju  — nism o uspeli dose
č i v idnejših  rezultatov, p a  sm o 
zato  v tkaln ici V, k je r  s ta  tek la  
a rtik e l Poljane in  T -p latno  do
segli le  n izek  .pogonski učinek, in 
to:

za T -p latno  je  bil le tn i povpre- 
ček za 9 .mesecev 66,6 %, 
za  Poljane p a  je  b il le tn i povpre- 
ček  za 9 m esecev 62,2 %.

V zporedno z n izko doseženo 
pro izvodnjo  je tu d i slabo  doseže
n a  kvaliteta, k a te ra  se je  p ri ;teh 
dveh artik lih  v rte la  okrog 52 %. 
Začeli sm o s poskusnim i tk an in a 
m i z  d ru g o  številko in  drugo na- 
stavo, ka te re  naj b i zam enjale 
om en jena  a rtik la  v prihodnjem  
letu. R ezultati te h  preizkusov so 
v n ad a ljn ji obdelavi v  kom ercial
nem  sek torju .

A rtikel Z oran  iz N m  70/1 č. po 
osnovi je  ravno  .tako zarad i slabe 
kvalite te  p re je  prob lem atičen  za 
pro izvodnjo  im glede kvalitete 
blaga. Z arad i tega sm o napravili

več poskusov p ri čiščen ju  p re je  
in  nastave p o  osnovi, željemih re 
zultatov n ism o dobili, vendar 
zadnji poizkus le kaže delno iz
bo ljšan je  p ri tk an ju , ki ga bom o 
n a jb rž  v  p rihodn jem  le tu  osvojili 
za proizvodnjo. Izostanki zaradi 
bolezni so bili v  le tu  1964 in  1965 
zelo visoki, lin sicer:

— v le tu  1964 je  b ilo  5,4%  bol
n ih  in  2,1 % porodnic  =  7,5 %; 
vseh izostankov (bolniško stan je  
in  dopusti) je  b ilo  skupno 13,6 %-

— v le tu  1965 je  b ilo  3,8 % bol
n ih  in  2,8 % porodnic  =  6,6 %; 
vseh izostankov (z bolniškim  sta
n jem  in  dopusti) skupno pa 
17,1 %.

V letošnjem  le tu  sm o  imeli 
največ porodnic m eseca jun ija , in 
to  7,7%  in  m eseca o k to b ra  9,2%. 
Konice visokega bolniškega s tan ja  
nam  seveda povzročajo v proiz
vodnji zastoje.

K ljub vsem  navedenim  proble
m om  sm o vendar dosegli znatne 
uspehe nasp ro ti le tu  1964, in  
sicer:

— v le tu  1964 je bil doseg p o 
gon. učinka 76,3% (11 m es.), v 
letu] 1965 p a  80%,

— v ‘1.1964 j.e b il doseg kvali
te te  68,05 % (11 m es.), v le tu  1965 
pa  76,4%;

— zm anjšali sm o delovno silo 
po  spisku nasiproti le tu  1964 za 
0,9% ,

— poostrili sm o kontrolo po  
vseh fazah zaradi .boljše kvalitete,

— v pripravl jalnici sm.o p ri p re
v ijan ju  uvedli o stre jšo  kontro lo  
čiščenja osnove.

ZVONE ČERN E — vodja  proiz
vodnje v o b ra tu  I I

Mladinska organizacija
Na letn i konferenci m ladine Tekstilindusa je  bilo ugotovljeno, da 

je  m ladina dosegla v  le tu  1965 vidne uspehe. Največ pohvale gre  vse
k ako r članom  TK, 'ki so s svojim  trudom  in. vestnim  delom največ 
doprinesli k  realizaciji p redviden ih  nalog. V glavnem  smo v  tem  letu  
izvajali navodila  ObK ZMS, čeprav sm o na  trenu tke  naleteli na  ne
soglasja, k i so negativno  vplivala n a  delo TK. V ečletna želja ObK o 
izvedbi tekm ovan ja  za  dvig produktivnosti je  tud i tok ra t ostala samo 
n a  p a p ir ju  v  našem  arhivu. Letni p ro račun  TK je  pokazal, d a  im am o 
m nogo volje, idej in  želja za še večje, boljše in  efektnejše delo. 
Dotacijo, smo siiceir p redvideli v  v išini 800 tisoč din, odobrenih pa je 
bilo  le  250 tisoč din. K er smo gospodarili pravilno, .smo, k ljub  m ajhni 
dotaciji, izvedli skoraj vse, k a r  je  bilo predvideno v  letnem  planu 
TK. To so: številni izle ti na  m orje, dvodnevni pohod na  Vodiško p la
nino, potni stroški za sem inarje1, nabav ljena lite ra tu ra , sprejem  fran 
coske m ladine iz  b ratskega m esta  L a Ciotat, iz le t po partizanskih  
k ra jih  Gorenjiske, izvedena delavna akcija v  tkalnici I itd. Im eli smo 
tud i več predavan j, od k a te rih  je  bilo najuspešnejše  p redavanje  tov. 
B alderm ana o svetovni politiki in  žariščih eventualnega izbruha vojne. 
S pomočjo sind ikata  smo izvedli tud i enom esečno .politično šolo za 
m lade upravljalce. S lušatelji te  šole so bili predvsem  m ladi člani 
našega podjetja, od k a te rih  pričakujem o, da bodo km alu vstopili v 
organe sam oupravljanja. Om eniti m oram  še to, da  smo poslali 3 m la
dince v  A nglijo n a  strokovno ekskurzijo, skupno z delegacijo iz 
m esto  K ranja. Tam so si ogledali bratsko  m esto Oldham in  njihove 
tovarne. "  : . v

Toliko na k ra tko  o delu MO v našem podjetju . Seveda smo imeli 
tud i m nogo težav s samo organizacijo in  realizacijo  tega program a, 
vendar sm o z voljo  in  p riv rženostjo  bili le  kos tej težavni nalogi.

N ajveč zahvale gre vsekakor predsednikom  in predstavnikom  
ostalih  družbeno .političnih organizacij in  sam oupravnih  organov, ki 
so  nam  v k ritičn ih  trenu tk ih  z voljo  in  nasveti priskočili na pomoč.

Jože Soba

VIKTOR KOMPARE
vodja tkaln ice I

obrato- STOJAN PEČN IK  
prediln ice II

ob ra tovod ja  FRANC INDIHAR inž. — asistent 
obratovodje plem enitilnice I

— p r i »Sucker« s tro ju  sm.o u re
dili škrob ljen je  n a  2 po tap lja lna 
valja,

— izvedli rem ont »Schoncher« 
strojev,

— odstran ili več konstrukcijsk ih  
napak  n a  Kovo sta tvah  in, s tem  
odstran ili Strojine proge,

— napravili sm o več organiza
cijskih sprem em b in popolnih še 
.nezasedena mesita v 3. izm eni z 
novim  kadrom ,

— fo rm irano  je  b ilo  širše  obra- 
■tovodstvo tkalnice, kii je  razčle
n jen o  p o  posebni odgovornosti na 
proizvodnost, kvaliteto, in na s tro j
n i park .

Vsi naši napo ri in vsi naši 
uk rep i v  letošnjem, le tu  so vplivali 
na prej, navedene večje uspehe, s 
tem  pa  so vzporedno narasli tudi 
naši osebni dohodki.

V m esecu novem bru sm o prešli 
na m ontažo novih Picanol av.to- 
matsjd.h sta tev  n a  .račun m eha
ničnih širokih in  ozkih »karo« 
statev. V času m ontaže v letoš
n jem  le tu  in v prv ih  m esecih v SREČKO TERAN — obratovodja 
prihodn jem  letu  bodo delni za- plem enitilnice II
stoji, pač zaradi izpadlih statev,
ki .bodo vplivali n a  slabše dosega- p rihodnje  leto lahko poročali o  
n je  plana. ponovnih uspehih naše ekonom -

V n ač rtu  im am o še več in tern ih  ske enote.
izboljšav in  upam . da bom o -tudi E. Slokan

Centralni delavski svet
Običaj je, da ob koncu leta napravim o obračun. Tako je  tudii prav. 

Ko analiziram o opravljeno dolo in  pregledujem o dosežene rezultate 
ugotavljam o uspehe in  .neuspehe, ki smo jih  pri delu imeli, presojam o 
s potrebno objektivnostjo  težave, s katerim i smo se pri delu srečevali, 
odkrivam o pa  tudii svoje las tne  napake in  pom anjkljivosti. Tak ob^ 
račun, tak  pregled dela  p a  nam  je za tem lahko najboljše napotilo 
za bodoče delo.

Zato je  prav, da  tudi delo centralnega delavskega sveta  v  p re
teklem  poslovnem le tu  podvržem o tak i kritični analizi in  oceni.

Delo centralnega delovskega. sveta, kakor tudi ostalih organov 
delavskega sam oupravljanja v  letošnjem  letu  .se je  razvijalo  ob znatno 
težjih  pogojih oziroma, okolnostih, kot smo bili tega navajeni doslej. 
Gospodarska reform a, ka tero  izvajam o v naši državi od začetka dru
gega polletja te r  p rilagajan je  gospodarjenja in  poslovne politike 
novim pogojem, p redstav lja  izredno zahtevno nalogo. Sedanji central
ni delavski sivet se je  resnosti te  naloge vseskozi zavedal in  je  s po
sebno budnostjo  sprem ljal vsa gospodarska dogajanja in  doseganje 
proizvodnih te r poslovnih rezultatov v  okviru podjetja. Naloga je  
bila tem  težja, k e r  smo z drugim polletjem  letošnjega le ta  prešli na 
42-uimi delovni - teden. Razen tega pa je bilo potrebno zagotoviti 
potrebne .pogoje oziroma možnosti za ustrezno valorizacijo osebnih 
dohodkov.

Da so se člani centralnega delavskega sveta na splošno zavedali 
resnosti našte tih  nalog in  svoje odgovornosti naspro ti delovnemu 
kolektivu, kaže dokaj živahna razprava o teh problem ih na  posam ez
nih  sejah. Zal ,pa m oram o ugotoviti, da določen — n a  srečo m anjši — 
del članov centralnega delavskega sveta svojih nalog ni jem al s  tako 
resnostjo. Kaže, da so se ti člani centralnega delavskega sveta uspa
vali v  povsem  napačnem  m nenju, da bo že nekdo brez n jih  uredil te  
stvari tako, ko t je  treba. Želeti bi bilo, da v bodoče do takih  negativ
nih pojavov n e  bi prihajalo. Vsak člain centralnega delavskega sveta 
se m ora zavedati, da m u je  delovni kolektiv z Izvolitvijo v  p redstav
niški organ delavskega sam oupravljanja izkazal posebno zaupanje, 
s čim er je  združena tudi pravica in  dolžnost, aktivno  in  odločujoče 
sodelovati pri form iranju  poslovne politike in- p ri odločanju o gospo
darjen ju  v podjetju . K dor p a  meni, da zaradi osebnih razm er svoje 
dolžnosti n e  bo mogel izpolnjevati, naj raj.e n e  prevzam e kandidature. 
Vsega obžalovanja vreden je  nam reč prim er, ko je  m orala biti seja 
centralnega delavskega sveta  enkrat celo preložena zaradi netsklepčno- 
sti, čeprav se je  ob p rim erjan ju  vzrokov odsotnosti pri večini odsotnih 
ugotovilo, da  iso imeli zato le delno opravičljive razloge.

Posebej pa  moram  omeniti, da je  bilo v  m inulem  letu  sodelovanje 
m ed centralnim  delavskim  svetom n a  eni s tran i te r  upravo podjetja 
in  družbeno političnim i organizacijam i n a  drugi strani vsekakor vzor
no. Tako uprava ko t tudi družbeno politične organizacije so storile 
vse, da so bili posamezni problem i vsestransko razum ljivo obrazloženi 
in  jasno prikazani, tako, d a  so člani centralnega delavskega sveta 
mogli vselej preudarno  im pravilno  odločati oziroma glasovati. Tudi 
se  je  v  .preteklem letu  nadaljevala  že ustaljena praksa, da so se 
poročila, predlogi raznih in tern ih  aktov in  ostali m aterial razdeljevali 
že vnaprej skupno z vabili, talco, da so člani centralnega delavskega 
sveta vsako posam ezno vprašan je  lahko vnaprej proučili in  se  tudi 
posvetovali s svojimi sodelavci po obratih. Želeti je, da se tak  način 
dela ohrani tudi v  bodoče in  da se ga že izpopolni.

Posebej se m i zdi potrebno om eniti, da je  bil km alu po konsti-, 
ru iran ju  sedanjega delavskega sveta organiziran poseben sem inar za 
člane vseh sam oupravnih organov, n a  katerem  b o  le-ti dobili potrebno 
strokovno znanje s področja up rav ljan ja  in  gospodarjenja v  podjetju  
te r tako razširili svojo splošno politično razgledanost. Menim, da so 
se vloženi trud  in  sredstva vsekakor rentira li.

Sedanji centralni delavski svet je  im el od konca aprila dalje, ko 
so bile volitve za .polovico članov, skupno 8 rednih  sej in  1 izredno 
sejo. Izredna se ja  je  bila sklicana zaradi proučevanja ukrepov v  zvezi 
s prilagajanjem  pogojem, nastalim  z gospodarsko reformo. N a rednih 
sejah pa smo obravnavali problem atiko v  zvezi z vsakokratno^ situa
cijo v  podjetju1. N aštevanje točk dnevnega reda po mojem  m išljenju 
ni potrebno, k e r so bili o  program u in sklepih posamezne seje člani 
delovnega kolektiva sproti inform irani z objavo sklepov na oglasnih 
deskah in  v  tovarniškem  glasilu.

Naj izkoristim  to priložnost, da v  im enu centralnega delavskega 
sveta izrečem vsem  članom delovnega kolektiva zahvalo za požrtvo
valno delo v m inulem  letu  te r  jim  obenem zaželim  vso sreco v  p ri
hodnjem  letu, da bi zdravi in  zadovoljni skupno vlagali vse nase 
napore za dosego nadaljn jih  uspehov. FRANCE KRMELJ

predsednik CDS



EE in organizacije o svojem delu v letu 1965
PLEMENITILNICA I

Leto 1965 je  bilo za nas izredno 
dinamično, na kar so vplivali 
predvsem trije  činitelji: nadalj
nje skrajšan je  delovnega časa na 
42 ur tedensko, gospodarska re
form a in pospešena proizvodnja za 
izvoz. O brat je  skušal napraviti, 
k ar se je  pač dalo doseči, in  iz
kazuje naslednje dosežke po posa
meznih mesecih:

Glej tabelo spodaj!
V ju liju  je podjetje prešlo na 

42-urni delovni teden, zato tu  opa
zimo padec doseganja osnovnega 
plana, vendar se nato izpolnjeva
nje, zaradi uveljav ljan ja  spreje
tih  ukrepov, postopoma izboljšu-

z utenzilijam i in  reprodukcijskim  
m aterialom  v dovolj pestrem  asor
tim entu, nabava nekaterih  (že 
znanih) strojev in  naprav; vskla- 
jenost m esečnih operativnih p la
nov z zmogljivostjo naših stro jn ih  
kapacitet, ureditev transporta,

predvsem  pa visoka delovna za
vest, dobri m edsebojni odnosi in  
izboljšana organizacija dela tako 
v okviru obrata kot tud i okoli 
njega.

N ajbrž se ne m otim , ko prip i
sujem  še prav  posebno vlogo n u j
nosti, da se vsi tisti, k i im ajo 
vpliv na delo obrata, bolj objek
tivno in  tekoče zanim ajo za naše

težave in  ne nasedajo popačene
m u prikazovanju  stan ja  v  njem . 
Tesno sodelovanje obratovodstva 
z organi sam ouprav ljan ja  in  stro 
kovnim i službam i v podjetju  naj 
bo pristno  z obeh strani, k er le 
tako lahko upam o na jam stvo za 
nadaljn ji porast naših  delovnih 
uspehov.

inž. M. P.

ZK in sindikalna organizacija
Naloge ZK in  sindikalne organi

zacije so osredotočene v  sedanjem  
obdobju na  tista  bistvena vpraša
nja, ki jih  postavljajo  v  ospredje

še niso povsem  rešena. Zato se  proizvajalcev, tem več je  tudi za 
prav  sedaj zahteva od vseh ko- to odgovoren sleherni strokovnjak  
m unistov in  članov sindikata, da z v proizvodnji.
večjo m edsebojno m obilizacijo pri-

sp re je ti ukrepi naše gospodarske demo pri razčiščevanju nasta ja jo -
reform e. Osmi kongres ZK J je

je. Zanimivo je  gibanje dosežene podčrtal nu jnost preosnove našega 
vrednosti proizvodnje na dan, ob- gospodarskega sistem a in nas s 
računane po cenikih za osebne svojim i stališči zavezuje, da ob 
dohodke, ka terih  nizka raven v večanju m aterialne podlage delov- 
mesecih od m aja do avgusta so- n ih  organizacij v  še večji meri 
vpada z visoko udeležbo izvoza krepim o sam oupravljanje delovnih 
glede na skupno proizvodnjo. Na ljudi. Večja dem okratizacija druž-

čih problemov do jasnejših  in  na
prednejših  stališč te r  izvajanj. 
P rav  v tem  mesecu sprejem am o

Sedanji sistem  delitve OD, k i je  
upošteval načela  n ag ra jevan ja  po 
delu, kakor tudi socialne m om en
te, kaže sedaj očitno na  n o tran ja  
nesorazm erja  m ed posam eznim i

družbeni p lan  za le to  1966 in  ugo- delovnim i m esti, k i zahtevajo čim-

dvig dosežene vrednosti proizvod
nje od septem bra dalje, pa že vpli
vajo boljši delovni rezu lta ti in 
tudi zvišani ceniki za OD.

O vseh težavah, ki jih  je  mo
ral obrat prebroditi v  tem  letu, 
je  bilo že toliko povedanega in 
napisanega, da tega ne bi ponav
ljal. Žal nam je le, da naše ugo
tovitve in inform acije o stan ju  
v enoti, ne ocenjujejo vsi objek
tivno, čeprav to dejstva ne spre
meni.

Za prihodnje leto imamo mnogo 
želja. Predvsem  upam , da bo obrat 
dosegal planirane količine in  kva
liteto proizvodnje te r  še boljši 
asortim ent, kot ga predvideva 
plan, ker bi vse to zagotovilo 
uspeh podjetju, članom EE pa za
dovoljive osebne dohodke. Prav 
tako se bomo kot doslej potrudili 
za čim uspešnejšo izvozno proiz
vodnjo, če bomo le uspeli pravo
časno dobiti kom pletne in  realne 
dispozicije te r  vse ostale pogoje, 
ki omogočajo dobro organizirano 
proizvodnjo. Še dalje želim, da bi 
člani kolektiva res uživali proste 
sobote, da nam le-te ne bi bilo

b eno-ekonom skih odnosov, večja 
sam ostojnost in  poslovnost v  go
spodarstvu, nalaga hkra ti delov-

tavijam o, da se bodo osebni do
hodki v prihodnjem  le tu  dvigali 
■lahko le sorazm erno z dviganjem  
storilnosti, k ar pom eni znatno po
časnejše dviganje osebnih dohod
kov napram  lanskem u in  letoš
njem u letu. OD so porasli od ja-

nim kolektivom  tudi večjo odgo- n u a rja  do oktobra za 30 %. Zani- 
vornost in p rizadevanje za uspeš- m iva je  ugotovitev, da  se je  u res- 
nejše  vk ljučevanje v  nove gospo- ničilo stališče, postavljeno na  red 

n i le tn i konferenci tovarniškega 
kom iteja ZKS, k i je  zavzel sta li
šče, da bi se  v  letošnjem  letu  do
segel OD povprečno 50.000.— d i
narjev  n a  zaposlenega. Iz podat
kov je  razvidno, da je  povprečni 
mesečni OD na  enega zaposlenega 
znašal v  m esecu novem bru že din 
58.000.—. Res je  tudi, da  so se v  
letošnjem  letu  znatno dvignili živ
ljen jsk i stroški in je  tako ž iv ljen j
ski standard  zaposlenih k ljub  dvi-

danske pogoje.
Poslovanje v  prv ih  devetih  me

secih letošnjega le ta  daje  ugoden 
rezu lta t k ljub  stalnim  težavam, 
ki jih  je  povzročalo nestalno go
spodarstvo (problem oskrbe b su
rovinam i in  reprom aterialom , de
vizna sredstva in  kritična  finančna 
situacija). Res je, da so nam  spre
m enjeni predpisi nekoliko izbolj
šali položaj, vendar je  sedanji re
zultat (večji dohodek podjetja) v 
pretežni meri dosežen z naporom  
celotnega kolektiva in to pred
vsem v  preusm eritv i asortim ana, 
avtom atizacije in postepnefa 
zm anjšan ja  zaposlenih itd. S temi 
rezultati pa se ne  sm emo zadovo
ljiti, ker je  to  šele prva faza uve
ljav ljan ja  gospodarske reform e.

N aša n ada ljn ja  p rizadevanja  je  
treba usm eriti na  h itre jše  osvaja
n je  novitet v  tehnologiji, na  boljšo

p re jšn jo  korekturo . O tem  je  že 
sklepal CDS in  bo prav iln ik  o de
litvi OD za le to  1966 v  tej sm eri
korigiran.

N adalje sto ji p red  družbeno-po- 
litičnim i organizacijam i in  sam o
upravnim i organi zahtevno delo, 
to je  delo n a  popravkih  s ta tu ta  
in izdelava novega p rav iln ik a  o 
delovnih razm erjih . S popravki 
s ta tu ta  bo potrebno ponovno po
staviti odnose centraln ih  in decen
tra liz iran ih  sam oupravnih  o rga
nov, vnesti načela  reelekcije  in  
posvetiti poglavju delavčevih p ra 
vic in dolžnosti posebno pozornost. 
V prašanjem  obveščanja bo potreb
no v  sta tu tu  postav iti jasne jše  k ri
terije . Dobro in  razvito  obvešča
nje, ki m ora biti tudi smiselno, 
vsekakor povečuje zan im anje za 
razm ere iin omogoča iskan je  bolj-ganju ° D  dejansko  padel. Zato bo fflh rešitev  te r  omogoča v ^ je

mntT'CiKnrv Tri o itoti t r rcii erniari en "potrebno vlagati v  tej sm eri še 
znatne napore in  sto riti znotraj 
kolektiva vse potrebno, da se hi
tre je  dviguje produktivnost in s 
tem  OD. Iz družbenega p lana  pod
je tja  za prihodnje  leto  je  razvi-

treba prepogosto izrabljati za p re- poslovnost, n a  čimvečje vključe- 
m agovanje ozkih grl in izvrševa- van je  v  m ednarodno delitev dela 
n je  uslug. P rav  tako naj bi v  itd. Izhajajoč iz tega p a  nasta ja jo  
prihodnjem  letu končno doživeli znotraj kolektiva še bolj pom em b- 
poglobljeno analizo našega siste- na družbeno-ekonom ska vpraša
lna nagrajevanja in  njegovo p ri- n ja , vp rašan je  razčiščevanja no- 
lagoditev sodobnejšim potrebam  in tran jih  m edsebojnih odnosov. Ob 
zahtevam. tem  se postavlja p red  Zvezo ko-

M arsikaj vpliva na  izpolnjeva- m unistov in  sindikalno organiza- 
n je  naštetih  želja: redna preskrba cijo v  podjetju  vrsto  vprašanj, ki

mo zaradi popustov p ri neregu
larnem  blagu lepa sredstva. Ugo
tovljeno je, da je  na  osnovi letoš
n jih  podatkov, p lan irana  izguba 
zaradi slabe kvalite te  blaga v  letu  
1966 predvidena k a r 800,000.000.—, 
to pom eni 3-m esečne dohodke vseh 
zaposlenih. Sm atram o, da im am o

Podatki o dosežkih EE plemenitilnice I
I. II. III. IV. V. VI. VII. V ili. IX. X. XX.

D oseganje p lana 
v  m2 91,3 103,2 102,0 101,7 102,4 100,1 82,3 84,7 91,8 91,2 110,4

Procent regular, 
tkanin 91,8 89,2 88,4 87,8 89,4 86,1 89,5 88,1 89,2 90,5 89,6

Usluge (v 1000 m) 0 53 193 92 108 95 104 134 158 185 124
%  izvoza od skupne 
proizvodnje 22 17 23 22 32 37 47 49 36 31 25

Dosežena vrednost 
proizvodnje n a  dan 
po cenikih OD 
(v 1000 din)

1420 1300 1280 1300 1210 1100 1210 1140 1450 1490 1520

JANKO PEGAM — obratovodja  
vzdrževalnega o b ra ta

delovanje p ri odločanju.
Zato je  potrebno uvesti še vse 

tiste  m ožne ob like obveščanja, ki 
dajejo  možnost za spoznavanje 
vseh problem ov in  dogodkov, ki

dno, da  im am o še velike možno- istočasno omogočajo d a jan je  bolj- 
sti za ra s t OD z dviganjem  kvali- ših predlogov tud i iz v rs t nepo- 
te te  naših  izdelkov, saj izgublja- sredn ih  proizvajalcev.

Nov p rav iln ik  o delovnih raz
m erjih  je  potrebno prilagoditi no
vem u zakonu in  sedanji p raksi de
la  v  pod je tju  n a  tem  področju, 
k e r je  sedanji p rav iln ik  v  tem  
pogledu že zastarel.

K repitev  sam oupravnih organov 
in večanje  vpliva neposrednega

prav tu  še dovolj skritih  no tran jih  odločanja v  našem  sam oupravnem  
rezerv. Z boljšanje kvalite te  pa  ne  sistem u postav lja  istočasno zahte- 
m ore biti samo skrb neposrednih 7 °  lP°^reb družbeno ekonom skega

izobraževanja. Odločanje o posa
m eznih vprašan jih , k i se obrav
navajo  n a  sejah, pa zahteva od 
slehernega člana, d a  m ora  poznati 
naše  ekonom ske zakonitosti, če 
hoče dobro gospodariti. Zato se 
v  ta  nam en organ izirajo  k ra jše  
ali daljše izobraževalne akcije, ki 
pom agajo širiti ekonomsko obzor
je  tako  političnim  delavcem  kot 
članom sam oupravnih organov.

PAVEL GREGORC 
nega oddelka

vodja  izvoz-

O m enjene naloge, ki sto jijo  p red  
Zvezo kom unistov in sindikalno 
organizacijo, se bodo uspešno reše
vale le ob čim večji m obilizaciji 
slehernega kom unista in  še ob 
večjem  prizadevanju  osnovnih or
ganizacij ZKS in izvršnih  odbo
rov sindikalne podružnice.

A na Rozman 
Tine R ojina

Cesalnica v predilnici II

Poročilo aktiva ZB
. . .  ^  decem bru 1964. le ta  je  b il občni zbor Zveze borcev. Izvo ljen  je  
1 nLnOV odbor oziroma kom isija. S p re je t je  bil program  de la  za leto  
1965 m  p redračun  sredstev  za izvrševanje  tekočih nalog.

P rogram  dela bo člani zbora sprejeli v  celoti, p red račun  sredstev  
pa je  m orala kom isija  znižati, pač zaradi pom an jkan ja  denarja , in  to  
od 1,050.000 d in a rjev  n a  650.000 din.

Program  dela je  zajel naslednje:
1. obiske bolnih borcev ob 4. ju liju  i;n ob Novem le tu ;
2. udeležbo n a  proslavi v  A jdovščini ob praznovan ju  20-letnice 

osvoboditve;
3. nabavo vencev za 4. ju lij in  za 1. novem ber;
4. podpore socialno šibkim  in  zaslužnim  članom  ZB;
5. razne izlete;
6. pohod po poteh P rešernove brigade;
7. organizacijo p ikn ika

„ Z aradi pom anjkanja  sredstev  je  bil črtan, iz  p rogram a družabni 
večer za člane. P roslave v  D achau se je  udeležilo osem  članov ki so 
bili m ed vojno v  tem  taborišču.

O rganiziran je  bil tudi izflet v  partizansko  vais G aberje n a  D olenj
skem. Sedanja kom isija  im a velike težave zaradi nerešen ih  stano
vanjsk ih  prošenj. N ekateri člani so  nam reč še  vedno v  zelo slabih  ali 
tesnih  stanovanjih . V prašan je  stanovanj je  kom isija  obravnavala n a  
vsaki seji, v endar stanovanj v  letošnjem  le tu  n i in  zato n i bilo možno 
k a j narediti.

K om isija je  pooblastila tr i  člane, k i so pregledali stanovanja  teh 
prosilcev in  ugotovila, dia je  p e t tak ih  prim erov, k a te re  je  treba  nu jno  
reš iti in  šest takih, k i so stanovanja  tudi potrebni, pa jih  bo zato  p ri 
delitvi stanovanj treba  upoštevati.

K om isija š te je  ena js t članov. Sest je  zaposlenih v obratu  I p e t pa 
v  obratu II. P redvideno je, da bo občni zbor v  začetku le ta  1966. Na 
tem zboru bo treb a  u red iti tud i v p rašan je  nediscipline n ek a te rih  čla
nov, k e r  se n iso  udeležili nobene seje kom isije. N a v sak  način bo 
treba  u red iti vp rašan je  stanovanj za tiste  člane zveze borcev, ki še 
danes- — 20 le t po  vojni — nima!jo p rim ern ih  stanovanj.

M. Nadižovec



Ekonomist v podjetju
(Prevod iz ruske »Ekonom ske  
glasila CK KP S ovjetske zveze )

Z aključno le to  sedem letnega obdobja zavzem a 
posebno m esto  v  zgodovini graditve m ateria lno-

revije« —  zultatov. To je  brezpogojno, zelo n u jno  in  potrebno 
delo, k i omogoča odkrivanje in  n a to  ak tiv iran je  ne
izkoriščenih rezerv, ka te re  izboljšujejo položaj za
ostalih  predelov. H krati pa  je  očividno, da v  danem

______  p rim eru  specialist izrazi svojo besedo šele P O T  EM,
tehnične baze kom unizm a. P a rtija  in  vodstvo s ta  ko  i e že pad la  odločitev z ozirom na  določeno ek<>
zadala našem u narodnem u gospodarstvu naloge, k i 
so izredno pom em bne in  zahtevne. T e so  po jasn jene  
v sklepih  zadnjega zasedan ja  V rhovnega sovjeta  
ZSSR. Izpo ln iti jih  je  mogoče samo s sm iselnim  upo
rab ljan jem  ekonom skih vzvodov p ri vodenju  gospo
darstva, v  p rv i v rs ti p a  v  vodstv ih  podjetij.

Izkušn je  zadnjih  le t nais učijo, d a  p ri vcepljanju ' 
učinkovitih  pobud v  razvoj proizvodnje in  v  po
g lab ljan ju  ekonom skega dela, ig ra jo  odločilno vlogo
specialisti, k i obvladajo  in  im ajo  po trebno  znan je  in  .  . . . .  _____ ______j
izkušnje, ko t so strokovn jak i za gospodarsko načrto - značilen. N apake v m anjšem  m erilu  se  n e  ugotavlja- 
v a n ie  in n o rm iran ie  fin»nr,rnlri in im iim ,,« iio  jo  sam o včasih. V m nogih tovarnah  uvaja jo  novo

-pCpm-ido ‘qznis qpismouasje SAiqjqopo zejq  o^iuqo}

nom sko konjunkturo .
To je  dejstvo. Svoječasno je  bilo v  leningrajskih  

pod jetjih  p restav ljeno  večje število stružnic s pro
gram skim  vodenjem . Stroški iso presegli m ilijon 
rubljev . Se več d enarja  p a  so porabili za m oderni
zacijo brezupno zastarele stro jn e  opreme. Sele po 
končanih delih  so se »posvetovali s svinčnikom «. 
Izkazalo se je, d a  pridobitve n e  opravičujejo vedno 
tudi vseh stroškov.

K akor je  ta  p rim er izreden, je  p a  vseeno dovolj

v a n je  in  no rm iran je , finančnik i in  knjigovodje.
V naših  p o d je tjih  je  izvedena določena reorga

n izacija  ekonom skih služb. K ot rad ika len  poseg v tej 
sm eri je  m ožno šte ti uvedbo in š titu ta  glavnih eko
nom istov — nam estn ikov  d irek to rjev  podjetij. V So
v je tsk i zvezi jih  je  že več tisoč. Z n jim i ko t da se 
je  zak ljuč ila  nep re trg an a  v rs ta  razn ih  ekonom skih 
pristo jnosti v  pod jetjih , tovarnah  in  delavnicah te r  
je  končno začel delovati bolj logičen sistem , k i ga 
vodijo  osebe s potrebnim i kom petencam i in  av to 
rite to .

Ekonom ist v  proizvodnji je  predvsem  človek, 
k i im a sm isel do vsega k a r  je  novega, naprednega 
in  ki zna označiti poti za izboljšan je  osnovnih k a 
kovostnih  pokazovalcev — povečanja  proizvodnosti 
dela in zn ižan ja  las tne  cene tekoče proizvodnje, to
rej tisti, k i zna m obilizirati kolektiv , da  se  bari za 
varčevan je  te r  racionalno izkoriščanje delovnih, m a
te ria ln ih  in  finančnih  virov. Končno p a  se on pri 
tem  d e lu  ne om eju je  n a  pozive in  priporočila, tem 
več ak tivno  p ro d ira  v  proizvodnjo, pod njegovim  
vplivom  se o rganizirajo  operativne analize in  s  tem  
nam enom  se  uporab lja jo  vsi ekonom ski vzvodi, v  
p rv i v rs ti pa prednosti gospodarskega računa. Po
sebna sk rb  ekonom istov p a  je  izbo ljšan je  kvalite te  
v  proizvodnji. D ragocena pobuda m oskovskih in  le 
n ing ra jsk ih  p o d je tij m ora dobiti vsestransko  pod
poro — n e  form alno  in  kam panjsko, tem več s tv a r
no, p re računano  n a  večletno delo.

K onsolidacija in  u trd itev  ekonom skih služb m ore 
na jm an j od vsega označevati n jihovo kastno  izoli
ranost. N ajboljše rezu lta te  dosegajo nam reč tam , 
k je r  se profesionalni ekonom isti opirajo na  širok 
ak tiv  sodelavcev, preko katerega  vplivajo  na  vse 
proizvajalce.

V oditelji proizvodnje, k a te r i so  postali gospodar
stven ik i n a  ekonom skih konferencah, neprestano  
sodelu je jo  p r i n o rm iran ju  dela in  izvajan ju  sploš
n ih  sm otrov. V rusk ih  p o d je tjih  de lu je  več ko t 16 
tisoč sp lošnih  b iro jev  in  skup in  za ekonom ske ana
lize, k i zd ružu jejo  čez 160 tisoč ljud i. Zdaj je  nam 
reč že popolnom a realno, da se z ekonomsko analizo 
in  kontrolo, zajam ejo  vsi deli narodnega gospodar
s tv a  brez izjem e.

V ekonom iko stopajo  množice — takšna je  zna
čilna oznaka sedan jega  časa. To situacijo  je  treba 
sm iselno izrabiti. S problem i las tne  cene, gospo
darskega računa, p rispevkov  v  sklade podjetja , p ro 
izvodnosti dela, so  se  p rv ič  začeli u k v arja ti bolj 
resno  m nogi delavci. P rav  tovarn išk i ekonom isti mo
rajo , v  sodelovanju s p a rtijsk im i organizacijam i, 
u re ja ti štud ij in  zagotav lja ti proizvajalcem  izkušnje 
analitičnega  dela.

Cim bo lje  je  tak  študij zastavljen , tem  boljše se 
lahko  izpelje  predlog, u sm erjen  k  izpopolnitvi dela. 
N aloga ekonom istov je  torej — vnašati v  to  p rem i
k a n je  m nožic p lanska  načela, sistem atičnost in  p ri 
tem  skoncen trira ti pozornost ko lektivov na  k ljučnih  
problem ih. T ako razum ejo  svoje obveznosti n. pr. 
delavci tru s ta  »C erepovec-m etallurgstroi«. P ri n jih  je  
postalo pravilo , d a  se  n a  začetku' vsakega le ta  orga
n iz ira jo  ekonom ske konference, n a  k a te rih  sodelu
je jo  tisoči proizvajalcev. Po n jihov ih  priporočilih  se 
očrtu je jo  racionalni organizacijsko-tehnični ukrepi 
pi. K olektivna m isel n a  ta  nač in  zagotavlja načrtu  
n jegovo moč in  obveznost.

N ačrt dela po ekonom skih načelih  pa ne m ore 
obsto jati izolirano od načrta  tehničnega preskrbo- 
v an ja  in  razvo ja  proizvodnje. V p raksi se, razum lji
vo, ekonom ski pokazovalci n e  izboljšu jejo  v  istem  
razm erju , v  kakršnem  se  izpopoln ju je  tehnika. Vzrok 
je  predvsem  v  tem , da se tehn ične in  organizacijske 
novosti včasih n e  u jem ajo  z norm am i izdelave. N a
čin izvedbe n o rm iran ja  so pokazali specialisti K lin- 
skega kom binata  um etn ih  in  sin te tičn ih  vlaken. Tu 
so v petih  le tih  izvršili dvesto velik ih  izpopolnitev, 
vsako pa je  obvezno sprem ljalo  p rev erjan je  norm . 
Skoraj vsi akordn i delavci in  polovica tistih , k i so 
nag ra jevan i po času, delajo v kom binatu  po teh 
nično dognanih  in p reizkušenih  norm ah. K ončni re
zu lta t je  bil ta , da  je  dejanska proizvodnost dela 
ob koncu sedem letke prekoračila  p lan irano  ob isto
časni ras ti zaslužkov.

N orm iran je  je  to re j izključni in  na jvažnejši delež 
p ri delu ekonom ista v  podjetju .

N orm iran je  je  torej izključni dn na jvažne jši de
lež p ri delu ekonom ista v  podjetju .

jo  različne zam enjave enih m aterialov z drugimi 
itd. Ekonom ika p a  daje  opozarjajoče signale šele 
tedaj, ko  je  že težko vplivati na  pokazovalce v  pro
izvodnji.

Mi razum em o vlogo ekonom ista v  pod je tju  tako, 
da  n a j on  n e  bo reg istra to r dogodkov in  ne  a rh ivar 
dejstev, tem več človek n a  pravem  m estu  in z resnič
nim i polnom očji v  kolektivu. B rez njegovega sode
lovanja, brez ko ristn ih  ekonom skih osnov, ne m ore 
biti rešeno  n iti eno resno v p rašan je  v  razvoju  pod
je tja .

Vpliv ekonom ista n a  proizvodnjo je  tesno pove
zan z opredelitv ijo  pravic podjetja. Podroben pre
gled p lansk ih  nalog nam  kaže, da so ekonomske 
službe p ri izvajan ju  tega ali onega ukrepa pogosto 
prisiljene, da ne  upoštevajo gospodarske upraviče
nosti, tem več se  zanašajo  na  navodila od »zgoraj«. 
Skupina ekonom istov v  zvezi s tem  predlaga, da  se 
v  Zakonu o socialističnem  podjetju , ki se  sedaj p r i
prav lja , posebno določijo pravice in  dolžnosti eko
nom skih služb. P rav  tako tudi to  dejistvo, da poseb
n i problem i p lan iran ja  in  vodenja, ki dosedaj še niso 
bili rešeni, n ikako r n e  m orejo  biti opravičilo za 
nedejavnost in  neodgovornost. Med tem  se  nam reč 
nekateri delavci v  pod jetjih , sklicujoč se n a  pom anj
kljivosti p lan iran ja , dejansko oddalju jejo  od u resn i
čevanja  načrta, k i je  vezan n a  vse  pokazovalce. 
N avajam o enega od teh  prim erov. S tro jna tovarna v 
V oranežu je  že n a  začetku preteklega le ta  zašla v 
težave p ri p rodaji no tran jih  brusiln ih  stro jev . Eko
nom isti p a  so, nam esto  da b i iskali po trošnike ali 
dosegli sprem em bo plana, brezbrižno opazovali, ka
ko  se  dragi stro ji — sto tina  za stotino — grm adijo 
n a  tovarniškem  skladišču. G ospodarstvu je  zaradi 
tega povzročena škoda, pod je tje  sam o p a  se je  zna
šlo v  zelo težavnem  finančnem  položaju.

#
V bodoče je  nemogoče obravnavati podobna dej

stva. Na nedavnem  zasedanju  V rhovnega Sveta 
ZSSR je  bila dana sledeča naloga: p re iti je  treba k  
ustanav ljan ju  neposrednih zvez m ed dobavitelji in  
potrošniki in  sestaviti n ačrte  n a  podlagi naročil. 
P ri tem  se bo, po  vsebini dela, center p lan iran ja  vse 
baLj p renašal n a  podjetja , tovarne in  delavnice. 
V teh  pogojih se poudarja  odgovornost tovarniških 
ekonom istov za kvaliteto  plana.

Predvsem  oni m orajo zastopati in terese gospo
darstva! Ekonomist je  prva straža gospodarske 
discipline!

Koliko je  m nen je  ekonom istov tehtno, je  seveda 
odvisno od njihovih kompetenc, izkušenj in  p riza
devnosti. P rav  tako  ni še dokončno odpravljeno pod
cenjevanje ekonom skega delovanja. P a rtijsk e  orga
nizacije so  dolžne zagotoviti in  u trd iti avtorite to  
ekonomista. Popolnom a nedopustno je  to, da se ti 
specialisti, k jerko li so že, sp rem in ja jo  v  nekakšno 
oporo p ri te j a li oni vodilni osebi, k je r  so zaposleni 
s pripravijianjem  različnih poročil in  podatkov.

Ekonomistom je  treba  ustvariti take pogoje, pri 
ka terih  se ne bodo zapletali v  tekoče zadeve, tem 
več delali s pogledom v bodočnost in  pomagali do
ločati nove cilje h  katerim  naj bi vodili kolektiv.

Približno tre tjino  delovnega časa porabi upravni 
apara t za izoblikovanje dokum entacije in s tam  
zvezanih različnih  preračunov te r  izpolnjevanje d e 
lovnih nalogov. M ed tem  p a  je  podobne operacije 
možno in  potrebno izvršiti s  pom očjo sodobne te 
hnike. V številnih večjih pod je tjih  so ustanovljeni 
računski centri. Samo v T a ta riji delu je več kot 70 
stro jn ih  računskih centrov in  birojev, osem  organi
zacij pa  im a elektronske stro je . P ri tem  pa  vseeno 
nim ajo  veliko težav: p rim an jku je jo  jim  le  speciali
sti, k i so seznanjeni s to  tehniko.

Problem  ekonom skih kadrov je  danes n a  splošno 
precej zaostren. Razumnega, diplom iranega knjigo
vodjo, norm irca ali p lanerja  je  zelo težko vsak  čas 
izbrati. Ne sm em o sm atrati za norm alno to, da je  v  
zadnjih  le tih  dejansko skoraj prenehala  prip rava  
specialistov za tehnično norm iran je  in  proračunsko 
delo v proizvodnji. V učnih načrtih  tehničnih viso
k ih  šol je  v  ku rzu  ekonom ike dano še vse prem alo 
prostora, a specialni ekonomski in štitu ti n e  dajejo 
diplom antom  solidne podlage iz organizacije proiz
vodnje.

Posebno kritična, v  tem  pogledu, je  stroka  k n ji
govodij. Ni zgolj slučaj, da im a »Kuzbasskij eov-

Člani naše ekipe si ogledujejo rresto  Oldham 
N ahajajo  se naspro ti Town H alla

Vtisi o prijateljskem 
mestu OLDHAM

Angleži znajo izkazovati svojim  
gostom  m nogo malih pozornosti, 
ki dostikra t presenečajo prav  
zaradi enostavnosti, vse pa vpliva 
na dobro počutje gostov.

V  času bivanja v O ldhamu sm o  
večkrat pom islili, kako bi tudi 
m i lahko nudili svojim  angleškim  
gostom  še lepše bivanje v  Kranju, 
če bi bili vsaj delno tako organi
zacijsko iznajdljivi, ko t so An
gleži. Čeprav gre za malenkosti, 
le-te veliko pom enijo. N ekaj takih  
prim erov: ob našem prihodu v 
London sm o dobili kuverte z 
značko m esta Oldham  — in dnev
nim  program om  za ves čas na
šega bivanja v Veliki B ritaniji oz. 
v združenem  kraljestvu, kakor je  
bilo napisano v programu. (Mla
dinci Oldhama niso dobili takega 
programa m ed svojim  bivanjem  
v K ranju). V  ovojnici je bil tudi 
priročnik Y ou th  (Mladina), ki ga 
vsako leto izda kom ite  m ladine 
m esta  Oldham. V uvodu tega pri
ročnika sporočajo predstavniki 
m estnega sveta m ladinski organi
zaciji svoje pozdravne besede. 
Tako se vsako leto pojavi po
zdravno sporočilo novoizvoljenega 
Župana, iz leta v leto pa ocenjuje  
svetn ik  m estnega sveta in pred
sednik kom iteja  za izobraževanje 
g. J. T. -Hilton dejavnost m ladin
ske organizacije. O meniti moram, 
da pride g. H ilton spom ladi leta 
1966 v Kranj. Z njim  bo tudi 
g. Harrison, strokovnjak za 
I .T .A .  (novo angleško abecedo). 
Svoje  bivanje bosta m ed drugim  
posvetila tudi tem u, kako bi za-

N ajbolj značilna pom anjk ljivost v  dejavnosti eko- narhoz.< v  pod jetjih  izm ed tisoč skoraj sam ih
nom istov v razn ih  pod je tjih  se ugotav lja  n a  žalost glavrLij1 knjigovodij, sam o nekaj deset takih, ki 
p ri tem , d a  m nogi izm ed n jih  prem alo  sodelu jejo  p ri jm  .Q v išj0  izobrazbo, 
ekonom skem  p ro jek tiran ju  proizvodnje. M nogokrat
se  oni om eju je jo  sam o n a  analize  gospodarskih re -  (dalje na  b. strani)

Angleži im ajo  še vedno veliko 
enonadstropnih  avtobusov. S tak
šnim  sm o se vozili v m esto

čela tudi pri nas uvajati novo an
gleško abecedo.

Priročnik vsebuje tudi opis vseh 
m ladinskih in počitn iških  dom ov  
ter m ladinskih klubov. Med klubi 
bi omenila Canon Street St. Pa
trick in Judo klub, ki sta v okvi
ru cerkvene organizacije, le da je 
prvi krščanski, drugi pa prote
stantski. (V  zadnjih dveh letih je  
tudi v priročniku slika pobrate
nega m esta Kranja).

Opisala bom le enega izm ed teh 
klubov, ki sm o jih  obiskali, in 
sicer klub za delikventno m ladino  
na Canon Streetü. Stavba ni nič 
posebnega, saj je  stara, je  pa 
znotraj bolj zanimiva ko t zunaj. 
Čim spio vstopili, so se mladi 
neopazno zbrali okoli nas in nam  
prijazno razkazali lepo urejeni 
klubski prostor, v  katerem  im ajo  
tudi m ajhno knjižnico. Posedli 
sm o in km alu postali dobri znan
ci. Pogostitev je bila tradicional
na: angleški čaj, ki ga Angleži 
mnogo pijejo. V  skodelico naj
pre j nalijejo čaj, po želji dodajo  
m leko in sladkajo. Sprva se 
nism o mogli privaditi te j spre
m em bi, proti koncu našega biva
nja v Angliji pa sm o že kar radi 
praznili skodelico za skodelico te 
značilne angleške pijače. Toda 
ostanim o v zanimivem  klubu na 
Canon Street. V  urejenem  klub
skem  prostoru se nism o dolgo 
zadrževali, saj so nam hoteli po
kazati še ostale prostore. V  pri
tličju je velika dvorana s šport
nim i rekviziti. Pravi užitek je bilo 
pogledati mladega, dolgolasega 
fanta, ko je telovadil na ponjavi. 
Njegove salte so bile res m oj
strovine. V  te j dvorani igrajo 
tudi nam izni tenis, odbojko, mali 
nogom et in košarko.

Drugi večji prostor je plesna 
dvorana. N ism o se čudili dekli
cam z visoko natopiranim i lasmi 
in s pretirano kra tk im i krili, ker 
so kar same plesale. Dekleta so 
pač vajena, da se same zavrte, 
kadar ni dosti fantov. Na Canon 
Street so nam razkazali še delav
nice, v katerih dekleta šivajo, 
fan tje  pa se urijo v popravljanju  
raznih strojev. Mnogi člani kluba  
so zelo spretni. Prostore so si 
uredili po svoje in z veliko mero 
okusa.

V  klubu igrajo tudi biljard 
(snooker), ki se razlikuje od na
šega v toliko, da ima več krogel, 
odprtine pa so ob straneh in ne 
v sredi. Naši fan tje  so se precej 
radi vrteli okoli biljardne mize

(dalje .na  >11. stran i)
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pogoji, uspela izvršiti svoje ob
veznosti?

Po se ji sem v tem  pogledu do
b il nasledn ji odgovor: -»Vpraša
n je  deviz za nabavo barv , kem i
kalij in  ostalega pomožnega m a
teria la  je  še vedimo nejasno. Tre
n u tno  je  to  vprašanje v pretresu . 
K ako bo rešeno, 'je težko ireči, če
prav  n i -dosti upan ja , da bi s-e v 
letu  1966 izboljšalo.

N aslednje vprašan je  je  bilo: 
»Zakaj predilnici nim ata kolek tiv
nega dopusta?« Ana Drinovec, ki 
je  -to vprašan je  postavila, je  še 
dodala: »Člani naše e. e. predilni
ce I nam reč s takim  načinom  niso 
zadovoljni. Jezni so, ker m orajo  
ko ristiti svoj dopust v večih ob
rokih, in  to  že od meseca jan u a r
ja  dalje. Zakaj, -sprašujejo, m ora
m o sam o m i delati v na jhu jši 
vročini tud i v nočmi izmeni? Zakaj 
sam o m i, drugi pa  im ajo  kolek
tivni dopust in im ajo tud i lepše 
dohodke? Povem vam, da me 
člani napadajo  in  zahtevajo kolek
tivni dopust. Zaradi tega želim,« 
je  poudarila  tov. Drinovec, »da 
pridejo  vodilni n a  masovni sesta
nek v predilnico I, k je r  n a j lju 
dem  zadevo sam i obrazložijo.«

Tov. B-reze-c je  v obrazložitev 
navedel dejstvo, -da je  za naše 
pod je tje  že 831 torn pireje, ki jo  
p-rjmanjikuijje, veil-ik problem , če 
bi pa predilnici imeli kolektivni 
dopust, b-i -se ta  številka povečala 
za še preko 200 ton  -preje. Zato je 
nujno, da .predilnici delata skozi 
vse leto, čeprav je  res, -da je  v 
kritičnih  m esecih kvalite ta  p re je  
nekoliko slabša, ker p ride n a  p.re- 
dilmiš-kih stro jih  -do zam enjav, ki 
vedno niso uspešen nadomes-tek 
delavcev, ki na tam  ali onem  stro 
ju  redno delajo. Tov. B-rezec je 
tud i opozoril n a  dejstvo, da m o
ram o gledati na  izvršitev naših 
izvoznih zadolžitev, ker je  od 
rnjdh izpolnjevanja odvisna tu-di 
p resk rba  s surovinam i.

Glede na  vse povedano je  očit
no, da je  proizvodni p lan za leto 
1966 zelo napet in  zahteven prav  
za vse ekonom ske enote. Le te bo
do zato m orale napeti vse sile in 
uporab iti vse m ožnosti, če ga bo
do hotele realizirati, še  posebej 
velja to  za izvršitev izvoznih ob
veznosti!

O finančnem  p lanu je  po
ročal tovariš 'F. (Rem-icti Iz 'po^ 
ro-čila sledi: Skupna vrednost pla
nirane proizvodnje tkanin  v I. 
kvaliteti po grosističnih p roda j
nih cenah n a  dom ačem  trgu  je 
18,415 m ilijarde dinarjev, k a r je 
185,15 m ilijona novih dinarjev. Od 
te vrednosti m oram o odbiti 1,045 
m ilijard  dinarjev izgube p ri izvo
zu, 828 m ilijonov popusta  zaradi 
proizvodnje neregularnih izdelkov 
in  442 m ilijonov din za blagajniški 
popust ( sko-nto) in za superraba- 
te. Po teh odbitkih znaša celotni
dohodek (v starih  d inarjih ) 16,1 
m ilijard dinarjev.

Po odb itju  m aterialn ih  stroškov, 
am ortizacije, drugih obvelzno-sti in  
prispevkov nam  ostane DOHO
DEK v višini 4,063 m ilijarde d i
narjev. Od tega gre (približno 
87% ) 3,541 m ilijarde za osebne- 
dohodke, 87 m ilijonov v rezervni 
sklad, 2 2  m ilijonov v skupne re
zerve, 62 m ilijonov za posojilo 
družb, invest, skladu, 7 m ilijonov 
je  prispevek za Skopje. Ostane 
še 344 milijonov, ki se dele na  
172 m ilijonov za poslovni sklad 
in  172 m ilijonov za sklad skupne 
porabe. Tako izgleda naš finančni 
p lan za p rihodnje  leto, seveda 
brez podrobnosti.

Člane GDS je zanim al predvsem  
visok znesek — 828 m ilijonov d i

narjev, iki- ga izgubimo zaradi ne
regularnega blaga. Ko-t .prva je 
p-ovetjala -nekaj pripom b Zdenka 
Jurančič inž., k i je  dejala: »Izgu
ba je resnično velika. Prepričana 
sem, da b i v vsaki enoti lahko 
prispevali k  znižanju teh  m ilijo
nov. Vse pač izavisi od pravilne 
organizacije dela in od m edseboj
nega sodelovanja enot, služb in 
sektorjev.

Drug problem , ki nas v pleme- 
nitilnici tišči, pa je vprašanje pri
hranka na m aterialnih stroških. 
Prepričana sem, da bi izdelava 
P RAVILN IK A O NAGRAIEVA- 
NJU ZA P R IH R A N E K  N A M ATE
RIALU zelo pozitivno in hitro vpli
vala na proizvajalce, na njihovo  
vestnost in prizadevnost, vse to 
pa bi bilo, v korist enote in de
lovne organizacije. Posebna stro
kovna kom isija  je  na začetku  le
tošnjega leta sicer naredila kar 
precej v  te j smeri, sedaj pa vse 
počiva. Predlagam CDS, da sprej
m e sklep, naj UO postavi novo 
kom isijo , ki naj tako j prične zbi
rati doslej znane podatke in ugo
tovitve, in naj na osnovi le-teh in 
drugih prične pripravljati pred
log ustreznega pravilnika.«

Prepričan sem, da im a Jurančič 
inž. prav, ker fo rsira  izdelavo 
om enjenega pravilnika. Ni -dvoma, 
da je  tudi v našem  p o d je tju  var
čevanje s surovinam i in drugim  
material-oim- -možno, da bi bilo lah
ko tudi uspešno- in vsem  v korist. 
S icer p-a ne  gre sam o za varčeva
nje, am pak hi nasploh m orali

JOŽE BREZEC - 
n je  v ob ratu  I

vodja proizvod-

■- T  .1 r  . v

Cisterne za vnetljive tekočine so sedaj že vgrajene, in sicer v te j jam i.

Ekonomist v podjetju
(dalje s 5. stran i)

Ce gledam o ma stvari realno, potem  ni treba  raču 
na ti naisikorajšno zamenjavo- vis-eh p rak tikov  z diplo
m iranim i specialisti. Ekonomski kad ri se ne  dobi
vajo  z učinkovanjem  »čarobne palčke«. Toda izhod 
je. Skriva se  v organizaciji in  razširjenosti sistem a 
predizobrazbe in izpopolnjevanju izobrazbe ekono
m istov brez njihovega oddaljevanja od proizvodnje. 
Odlašati s-e pri tem  ne  sme.

Resnično pa  se težaven položaj ekonom skih kad 
rov zapleta še s tem , da  ga v  mnogih p-rimerih od
klanjajo. V n jihova vodstva p rih a ja jo  razburljiva

opozorila o zm anjšan ju  upravnega apara ta , ki se 
p rvenstveno  tičejo brez prave-ga raizloga — ravno 
ekonomistov. T ake tendence nasp ro tu je jo  duhu se
danjega časa in  osnovnim potrebam  proizvodnje.

Ekonom ist v  -podjetju je  p rvi v  v rstah , k i se bo
re  za kom unizem . Zaslužno in čast-no je  n jegovo de
lo in  velik  je  n jegov  prispevek k  graditv i m ateri- 
aJno-tehnične baze kom unizm a. P artijske  organiza
cije in  vodstva podjetij m orajo  zato storiti vse, da 
bi se še naprej u trjev a le  ekonom ske službe.

E. V.

uvesti sistem  zniževanja .poslov
n ih  stroškov, k je r bi lahko veliko 
prihranili. Vzemimo za p ri
m er sam o M ariborsko tek
stilno tovarno (MTT), v ka
teri so se tega vprašan ja  lotili 
že p red  leti. Z dobro- organizira
no  akcijo  s-o naj-prej seznanili in 
zainteresirali člane kolektiva, na
to-.pa uvedli ustrezen pravilnik za 
stim ulacijo. Uspehi so- vsako- leto 
večji. Letošnje leto so znižali po
slovne stroške -kar za 250 milijio» 
nov dinarjev. V tem  p o d je tju  ana
lizirajo stroške proizvodnje na 
enoto  izdelka, ker je  tak način 
najbolj realen in obenem služi za 
prim erjavo  z -rezultati sorodnih 
podjetij. N jihov sistem  zniževanja 
stroškov vsebuje tudi posebno va

Plan proizvodnje v letu 1966
M erska
enota O brat I O brat II Skupaj

pod je tje

Česana bom b. pre ja tona 247 597 844
M ikana bom b. p re ja tona 2.085 740 2.825
Stanična bomb. p reja tona 407 _ 407
Sintetič. bom b. p re ja tona — 89 89

Skupaj tona ef. 2.739 1.426 4.165
p re ja tona  bb 3.461 2.274 5.735

Surove (v-0 0 0 ) tm 26.338 11.622 37.960
tkanina (v-0 0 0 ) votki 60.942 31.212 92.154
Gotove (v-0 0 0 ) -tm 26.124 11.836 37.960
tkanine (v-0 0 0 ) m 2 21.765 10.435 32.200

žen podatek , takoimemovaine 
FIK SNE STROŠKE n a  leeoitoi pro» 
izvoda. Tak podatek  je  p ravi b a 
rom eter, k e r takoj pokaže raz
ne negativne vplive n a  norm alno  
proizvodnjo-, p a  naj gre za nenor
m alne delovne pogoje (rekon
strukcije), za slabo organizacijo 
proizvodnje, za padec produk tiv 
nosti, za s-labo in nepravilno iz
koriščanje kapacite t in podobno. 
Vidim o torej, -da im ajo  v MTT že 
lepe uspehe z  zniževanjem  .poslov
n ih  stroškov. -Ker je  v  tem  po
gledu prih ranek  n a  m ateria lu  ena 
najvažnejših  postavk, je  prav, da 
so  člani našega CDS sprejeli 
sklep, da m ora  UO naišega po d je t
ja  postaviti komisijo-, ki naj zbere 
p re j -omenjene -podatke -in p r ip ra 
vi predlog za .ustrezni pravilnik. 
O 828 m ilijonih izgubljenih sred 
stev je  im el p ripom be tud  tov. 
Skubic. Tud on je  m nenja, da  je 
to vsoto možno in  potrebno zni
žati.

Dejstvo, da p reds tav lja  teh 
828 m ilijonov skoraj trim esečne 
dohodke vseh članov kolektiva, je 
-kaj žalostno, žalo-stno še posebno 
zato , ker smo tren u tn o  brez m o
či, da -b-i -tu kaj- sprem enili v  maišo 
ko-rist.

F inančni p lan  predvideva tudi 
povišanje m ase za osebne dohod
ke v ekonom skih enotah, in  sicer 
za tkalnice in plem enitilnice po 4 
odst., za predilnice pa  po 1 0  %. 
Udeležba vezanih enot pa ostane 
nesprem enjena.

O teh  zvišanjih je  dejal tov. Ro- 
jina  naslednje: »Zaradi večih povi
šanj osebnih dohodkov v zadnjem  
času, je  p rišlo  do nesorazm erij 
m ed posam eznim i delovnimi m e
sti. Z aradi tega bi bilo prav, da 
Sz-dela koordinacijska kom isija tak  
predlog, ki b i izravnal ta  nesoraz
m erja.«

Vipra-šainje je, v  kolikšni m eri 
b-o -to koordinacijsk i kom-isiji 
uspelo. Ne sm em o nam reč pozabi
ti, da je  bilo  o  izravnavanju  go
vora že večkrat, usp-ah pa je -izo
stal. S tak im  načinom  je  pač tež
ko  rešiti vise nepravilnosti re s  do» 
sledno. P repričan sem , da bom o v 
■tam- pogledu res uspeli -šele tedaj, 
k o  bom o imeli tak  prav iln ik  OD, 
k-i bo  vsakega delavca nagrajeval 
po  delu. Tak pravilnik p a  je  m ož
no  izdelati sam o n a  osnovi ANA

LITIČNE OCENE DELOVNIH 
MEST in v strokovnih  službah na 
osnovi ANALITIČNE OCENITVE 
DELA.

O p lanu delovne sile ni bi-Io po
m em bne razprave!

4. Predlog novega razporeda in 
števila p ro s tih  sobot je  tolm ačil 
tov. Roj,ina.

Po tem  predlogu ne bom o im e
li 39 p ro s tih  sobot, kolikor jih  
pride, če b i delali vsako četrto , 
tem več bom o im eli od teh  p ro s tih  
24 sobot, 12 sobot bom o redno 
obratovali, 3 sobote pa  bom o de

lali za 3 druge p ro s te  dneve (za: 
31. ok tobra, 28. novem bra in  za 
30. decem bra). T ako se bo š te 
vilo obratovaln ih  dn i povečalo od 
264 na 276.

Tak sistem  je  po treben  zato, da 
b,i ne  im eli -težav s p lanskim i 
zadolžitvam i, obenem  p a  b i im eli 
vsak mesec 23 delovnih dni, k a r 
bi onem ogočilo dosedanje n ihan je  
osebnih dohodkov. K er je  bil 
predlog osvojen, navajam o u m ik  
sobot že v tej številki. K olikor 
im ate  kak  m ajhen  koledarček, si 
ta  u m ik  vpišite takole:

Mesec
(sobote!)

delam o sm o prosti

Jan u ar 1, 6 , 15, 29 2 2

F eb ruar 1 2 5, 19, 26
M arec 1 2 5, 19, 26
April 9, 23 2 , 16, 30
Maj 7, 14, 23, 28
Junij 4 1 1 , 18, 25
Julij 2 , 9, 16, 30 23
Avgust 27 6 , 13, 2 0

Septem ber 24 3, 1 0 , 17
O ktober 8 , 2 2 , 29 L 15
N ovem eber 5, 1 2 , 19, 26
D ecember 3, 1 0 , 17 24, 31

Delavec iz ko tlarne je povprašal 
naslednje: »Zakaj se trga zaradi 
prostih  sobot neka j dni dopusta  
tudi tistim , k i delajo vse sobote?« 
To prav  gotovo- n i p ravilno , kor 
im a do p ro s tih  sobo t pravico 
vsakdo, če je  ne  'more -koristiti ti
sti dan, ,pa -lahko izbere naslednji 
ponedeljek, to rek  itd . K olikor 
om enjeni delavci delajo  vse sobo» 
te, to rej le-teh  ne -morej-o- ko-

• v

Hiteti t i ,  pot-em jim  b rez  -dvorna 
p rip ad a  ves dopust, -ne glede na  
-to, da imia-jo- delo- v prostih, sobo
ta h  plačamo ko-t n adu rno  delo.

O tem  vp-rašanju in  o  plačeva
n ju  p ro s tih  so b o t za om enjene de
lavce v  ko tlarn i bo  zadeva pregle- 
-dan-a in  tako j p rav ilno  -urejena.

O stali točk i sta  bili zgolj fo r
m alnost.

P. G.

je na delov
nem mestu v predilnici

P red  časom  je  b ila  v prediln i
cah p recejšn ja  fluk tuacija  zaposle
nih , z lasti n a  polkvalificiramih in 
nekvalificiranih delovnih m estih. 
Tako so ta  delovna m esta  zasedli 
novinci, povečini m ladi ljud je , si
cer sposobni, vendar brez stro 
kovnega znanja . To se seveda do
gaja  tu d i danes, vendar v  m nogo 
m an jši m eri, sa j je  tren u tn o  fluk
tuac ija  m inim alna. Tak novinec 
to rej ni bil sposoben oprav lja ti 
zahtevnejšega dela, p a  je  m oral 
prevzeti enostavna, večkrat celo

pom ožna dela. Pozneje je  bilo od 
visno od njegove sposobnosti in 
las tne  prizadevnosti, pa  tu d i od 
po treb  enot, kdaj je  napredoval 
in  se sam  priučil za zahtevnejše 
delo, za k a r  pa  je  bilo po trebno  
dosti časa, sa j po več le tih  še ni 
bil kos vsem  nalogam . To je  se
veda negativno vplivalo n a  kvali
te to  in  kvalite to  proizvodnje, 
obenem  pa  p redstav lja lo  večjo 
obrem enitev  za sam ega delavca.

(dalje  n a  8 . s tran i)



Zaključno posvetovanje tekstilcev
(dalje s 1. strani)

1 . kvalite ta  in  p ravočasna  oskr
ba  s surovinam i,

2 . eno tne  cene p reje ,
3. visoki p ro izvom i s tro šk i in
4. k ršen je  p roizvodno-planske 

discipline.
Vse to  zav ira  specializacijo na 

sledeče k ra tk o  razložene načine:
ad. 1 . če kakovost surovin  ni 

s ta ln a  in  n i dobava pravočasna, 
segajo p rediln ice pač p o  vseh m o
gočih surov inah  in  se po  prv ih  
težavah v p red iln icah  po jav ijo  
m nogo hu jše  v  tkaln icah  in  do
s tik ra t šele v  p lem enitilnicah, ki 
so večkrat p rav  usodne, posebno 
p r i izvoznih tkan inah  in  nem i
li ovno vezane s hudim i rek lam a
cijam i, p a  tu d i z rizikom  izgube 
tržišča , 'Cie. vsaj odjem alca.

Ta, že to lik o k ra t naglašeni in 
n ik d a r  upoštevan i p rob lem  je  v 
tem , da  je  p r i m en jajočih  se p ro 
veniencah su rov in  p re ja  neenako
m ern a  za rad i razlik  v  debelini, 
dolžini, pov rš in i in  barvn i afini
te t i  v laken. S p re jo  p ridejo  te  
neenakom ernosti v surove tk an i
ne, k je r  so še bolj vidne, na jbo lj 
p a  p rid e jo  navadno  do izraza šele 
v  op lem enitenih  tkan inah , ki so 
zarad i tega šekaste, progaste , lisa
ste, različno n iansirane  itd .

Specializirana proizvodnja  ne 
m ore  p rav  n ič  to le rira ti he tero 
gen sestav  surovin , saj se zato 
tu d i im enu je  specializirana. Spe
cializacija  zah teva sam o eno, p ra 
vilno, na jb o lj odgovarjajočo  su ro 
vino, stalilo  is te  kakovosti.

Ad 2. P ri sedan jih , p redpisan ih  
odobravan lh  eno tn ih  cenah  za 
posam ezne številke p re j n i tud i 
nobene razlike m ed kvalitetam i. 
Iz bo ljšega — dražjega — bom 
baža sp redena  p re ja  im a isto  
ceno, ko t is ta  p re ja , sp redena iz

slabšega, cenejšega bom baža. Im 
k e r iso p redp isana  razm erja  m ed 
cenam i razn ih  številk' p re je  taka, 
da se enim  pred iln icam  bolj spla
ča p res ti v išje številke, d rug im  pa 
nižje, je  seveda nered  popoln. 
Zato je  razum ljivo, da se predil
nice b ran ijo  p res ti m an j donosne 
številke p re je , še posebno iz bom 
baža, ki je  d ražji, ko t so ga one 
kalkulirale.

U reditev cen za p re jo  je  to re j 
n a jm an j tako  važen predpogoj za 
specializacijo, ko t so surovine. 
K ot tehn ik  m islim , da b i bilo 
edino pravilno, da  b i se cene 
sprostile , s tem  bi dali strahovit 
im pulz tu d i naši še vedno slabi 
p roduk tivnosti — predvsem  p a  bi 
s tak im  p ro s tim  fo rm iran jem  cen 
specializacijo sploh  omogočili.

Ad 3. Proizvodni s tro šk i so v 
naših  prediln icah  previsoki in  
zelo različni, č e  bi se hotele naše 
prediln ice sporazum no specializi
ra ti  vsaka 'za  določene artik le, 
po tem  bi predvsem  m orale  m ed 
seboj odpre ti kalkulacije proiz
vodnih stroškov  in  jih  p rim erja 
ti. P rav  gotovo b i ugotovili velike 
razlike, p a  tu d i nesolidno izdela
ne postavke v s tru k tu r i cen. Ana
logno, ko t p r i p redp isan ih  cenah 
se  zaradi različnih vkalkuliranih  
stroškov  predilnice b ran ijo  p resti 
nijm m an j donosne številke p rej. 
N a eni stran i so to re j določene 
številke za vse predilnice m anj 
donosne, druge pa  več, n a  drugi 
s tra n i p a so  s tro šk i za eno  in 
isto  p re jo  v prediln icah zelo raz
lični, ene jih  rade  prevzem ajo, 
d ruge p a  trd ijo , da im ajo  p ri 
n jih  izgubo. Rafclikc so p rav  go
tovo n a j večje p r i režijsk ih  stro 
ških: rev id ira ti b i bilo treba , če 
je  še potrebno, tako  številno ad

m in istra tivno  osebje, to lik i p o 
m ožni ob ra ti, k i so ponekod po
sta li že tovarne v tovarnah  in  ni 
to  verje tno  več potrebno, ko t je 
bilo  p red  15—20 leti, ko se jih  je 
šilom  tak ra tn ih  p rilik  začelo po
stav lja ti. Sm isel oz. po trebo  la
bora to rijev  z oprem o za znan
stveno raziskovalno delo v tovar
nah  bi se m oralo  tu d i preveriti. 
Sploh bi se m oralo  štud ijsko  delo 
skoncen trira ti v bazenskih cen
tr ih , tovarnam  pa  prepustiti to 
p reverjan je  tekoče proizvodnje. 
N a tak  način  b i se moglo s še 
drugim i, navidezno m alenkostni
m i postavkam i režijske stroške 
k a r  znatno (znižati.

Ad 4. Odnosi m ed kom erciala
m i in  ob ra ti so ponekod taki, da 
v  tovarnah  velikokrat ne vedo, 
kdo  vodi in  odgovarja za ob ra t 
in  zakaj delajo operativne plane. 
M enjave soriirnentov, k i se n a  
zahtevo kom ercial izvajajo dnev
n o  in  neprestano, so tolike, da ni 
z nadaljevan jem  take p rakse  n iti 
govora o uvedbi kake specializa
cije, ki zahteva strik tno  izpolnje
vanje  operativnega plana. Mislim, 
da  tič i vzrok za tako  stan je  v 
površni analizi in  nezadostnem  
obvladanju  trga.

č e  ti osnovni predpogoji niso 
rešeni, je  seveda nemogoče p ri
stop iti k  izvajan ju  specializacije 
in  se ne m ore in d u strije  zato 
prav  n ič  kriviti. N ekateri se za
vzem ajo za zelo postopen, neka
ko  prezanesljiv prehod  n a  specia
lizacijo. P ravijo , da b i bilo  že 
mnogo doseženo, če b i vsaj ne
koliko zožili Sortim ente in  tovar
ne vsaj z nekaterim i artik li ko- 
operirale. Mislim, d a  so vse po
lovičarske rešitve slabe in  itak 
n ikdar dosti ne izdajo, č e  bi se

p re j om enjene zapreke in  težave 
odstranile s tem , da bi se celo 
poslovanje popolnom a sprostilo, 
sem  prepričan, da bi se predilni
ce sam e m ed seboj kaj h itro  do
govorile za specializacijo in  za
čele m ed seboj sodelovati.

Da je  situacija  taka, so ugoto
vili p red  k ra tk im  tudi na sestan
ku  bom bažarjev — predilcev —v 
M ariboru  in  Tekstilnem  institu 
tu , ko se je  razpravljalo  o inte
graciji in  specializaciji. Ugotovili 
so, da  je  bilo ponekod v sm eri 
specializacije že nekaj začetega, 
da pa  so se km alu  zaradi finanč
nih, upravnih  in  tud i lokailistič- 
n ih  interesov p a  tu d i zaradi ne
prestanega sp rem in jan ja  sorti- 
m entov po zahtevah kom ercial — 
povrnili na  p re jšn ji način  takega 
proizvajanja, ko t ga kom erciala 
sp ro ti rabi.

Zanimivo je p ri tem  še to, da 
sp rašu je jo  sedaj vkljub tem u ne
ka te ri p redstavn ik i tovarn, kaj da 
je  s specializacijo in  kooperacijo. 
S prašu je jo  za dejavnost, za kate
ro n iso doslej iz vsekakor objek
tivnih razlogov pokazali nobene
ga, razen deklarativnega in teresa 
n a  Zborovanjih. Pri tem  je  pozi
tivno vsaj to, da ise sedaj o teh 
stvareh  sploh razpravlja.

Analogna je situacija  tudi v so
sedni h rvaški tekstilni industriji, 
k je r  im ajo svoje združenje brez 
uvozno-izvozne dejavnosti in se 
n a j b i bavilo to združenje samo s 
štud ijam i in  uvajan jem  speciali
zacije in  kooperacije. Uvo|z in  iz
voz poverjajo  svojem u posebne
m u izvozu o-uvaznemu podjetju , 
ki zato to združenje financira — 
pa tudi oni n iso v pogledu spe
cializacije uspeli ničesar uvesti 
ali preusm eriti.

K ljub tem u pa  im am o za pet 
predilnic dveh kom binatov izde
lan  predlog oz. prim er, kako bi

se moglo v dveh zaporednih fa
zah, v eni za in terno  ureditev v 
vsakem  kom binatu, v drugi pa  za 
m edsebojno ureditev po izpolnit
vi vsieh predpogojev, postopno 
zožiti Sortim ente in p re iti n a  spe
cializacijo in  kooperacijo.

Prvi p rim er predvideva, da bi 
se v obm očju vsakega kom binata 
moglo poboljšati s tan je  na  ta 
način, da se vsaj v glavnem ne bi 
v obeh oz. v vseh treh  predilni
cah enega kom binata predlo iste 
v rs te  preje, in  pa stem , da bi 
se  česano p re jo  predlo le v eni 
predilnici vsakega kom binata.

Izvedba take preusm eritve je 
m ožna brez oz. le z m alim i stro
ški za p rem onta lo  nekaterih  stro
jev  in  je  pravzaprav čudno, da 
n is ta  kom binata take ukrepe iz
vedla že ob fuziji.

Z ozirom  n a  to , da nim a en 
kom binat nobene tone p re je  od
več, da p a  drugem u p re je  p ri
m anjku je  in jo  m ora kupovati v 
drugih predilnicah, b i m oral biti 
tud i nakup organiziran tako, da 
bi na  račun kupljene preje zožili 
Sortim ent. Seveda ni to  skoraj 
n ikdar izvedljivo, ker se pri nas 
ne m ore vedno kupiti n iti določe
ne številke in  kakovosti n iti za
dostne količine preje. E nk ra t je  
vseh v rst p reje  dovolj, drugič pa 
m an jka  vsega, k a r dokazuje, da ni 
trg  dovolj precizno raziskan.

Po takem  prvem , in ternem  p ri
m eru  izvedbe specializacije, brez 
posebnih investicij in  s pridrža
n jem  se povprečne številke 
predilnice, b i se moglo število 
prej zm anjšati za Ve do V2 ali od 
10 do 31 sedaj v predilnicah pre
denih številk, na  4 do 12 in  do 
največ 23 številk.

Dve zanimivi in potrebni tehnični novosti
K o iščem o m ožnosti za n ad a lj

n ji dvig produktivnosti, n e  m ore
m o iti slepo m im o tehn ičn ih  no
vosti, k i se po jav lja jo  n a  s tra 
neh  strokovnih  rev ij ali p a  jih  
po d je tju  pošlje jo  zunainja tov rst
n a  pod je tja . D anes seznanjam  
bralce z zanim ivim  p ra ln im  stro
jem  Rotowa in z napravam i za 
označevanje napak  v tkan inah , o 
k a te r ih  je  govora v  10. in  11. šte
v ilk i MTB (Medli and  Tekstilbe- 
richte) 1965.

P ra ln i stroj Rotowa je  izdelala 
znana firm a H eberlein v  Švici. 
Ta stroj je  že v  princ ipu  različen 
od doslej znanih stro jev , k e r se 
pri n jem  prem ika pra lna  raztopi
na, tkan ina  pa stoji. Sestoji iz 
sto jala  s perforiran im  bobnom, na 
ka te rega  nav ijem o do 5.000 m tka
nine, ki jo  nam eravam o prati. 
P ra lno  raztopino potiskam o v  sre
dino bobna, odkoder p rod ira  sko
zi n jegove luknjice  navzven skozi 
vse p lasti tkan ine  te r  jo  na  ta  na-

Shem a delovanja  p ralnega 
s tro ja  ROTOWA

P raln i s tro j RTOWA bi bilo pa
m etno kupiti!

čin pere, boben p a  se v rti okoli 
svoje osi z do. 400 obrati na  m i
nuto. Tako je  nasta la  centrifugalna 
sila, ki pom aga vodi prod irati sko
zi tkanino in  prepreči n jeno  izsto
pan je  pri krajcih.

Prednosti tega stro ja  so pred
vsem naslednje:

1. da je  zelo enostaven in  za
vzam e malo prostora,

2. doseže odlične p ra lne  efekte 
v kratkem  času,

3. prim eren je  za p ran je  tkan i
ne po razšfcrobljenju, beljenju, 
barvan ju  in  tiskanju,

4. tkan ino  obdeluje v  razširje
nem  stan ju  brez nevarnosti na
stanka gub,

5. poraba energije in  vode je 
relativno m ajhna.

NAPRAVE ZA OZNAČEVANJE 
NAPAK lajšajo in skrajšajo delo 
pregledovalkam tkanin v tkalni
cah in v plemenitilnicah. Sedaj 
namreč še v mnogih podjetjih (tu
di v našem) označujejo pregledo- 
valke napake tako kot so jih pred 
100 leti, in sicer z iglo in nitjo 
ter tako porabljajo svoj dragoce-

O značevaln i a p a ra t  M A R K -FIX -A U T O M A T IC

ni čas, ki je namenjen predvsem 
pregledovanju tkanin. Že dolgo pa 
se na primer pri nemški firmi 
Menschner dobijo naslednji 4 tipi
označevalcev napak:

1. OZNAČEVALNE KLEŠČE 
MARK-FIX 3. Le-te potisnemo pri 
napaki na tkanini na rob tkanine, 
stisnemo z roko in jih spet spu
stimo. S tem je markirna nitka 
že všita v rob in delavka lahko na
daljuje s pregledovanjem.

2: MARK-FIX-AUTOMATIC je 
aparat, ki ga montiramo v prečni 
drsni žleb pregledovalne mize. 
Robni tipalec ga drži v stalno ena
ki razdalji od roba tkanine, ki 
teče preko mize. V ohišje aparata 
so vgrajene dvojne klešče Mark
fix 3 za nitke dveh različnih barv, 
ki delujeta avtomatično s pomoč
jo posebnega motorja. Pri napaki 
ustavimo tkanino, pritisnemo na 
gumb ustreznih klešč in te avto
matično všijejo nitko v rob.

3. MARK-FIX 4 in MARKOMAT 
TYP M 14 delujeta prav tako av
tomatično, vendar ju uporablja
mo za označevanje najfinejših 
tkanin in pletenin z občutljivim 
robom ter filcov do 5 mm debeli
ne, pri katerih prej opisani na
pravi odpovesta.

Z uporabo označevalnih naprav 
bi prihranili mnogo časa. Raziska
ve v številnih podjetjih so poka
zale, da se pri dnevni proizvod
nji nekaj sto komadov že prihra
ni ena pregledovalna miza (in z 
njo delavka), če so ostale oprem
ljene z avtomati. Pri nas pa je 
samo v obratu I dnevna proizvod
nja okoli 600 do 700 komadov 
dnevno, razen tega pa bi se pre- 
gledovalke lahko mnogo bolj po
svetile pregledovanju tkanine, na
mesto da morajo pri vsaki napa
ki svojo pazljivost obrniti od tka
nine na všivanje in zavozlanje 
nitke.

Potrebno in koristno bi bilo pre
gledati možnosti za nabavo pral
nega stroja Rotowa, še posebno za
to, ker v obeh plemenitilnicah ze
lo manjka pralnih kapacitet. Na
bava naprav za označevanje na
pak pa zaradi relativno nizke cene 
verjetno ne predstavlja večji pro
blem.

M. P.

Druga varian ta  predstav lja  ostrej
šo m odifikacijo v  tem , da bi 
si predilnice obeh kom binatov 
predenje določenih v rs t preje 
m ed seboj razdelile. Predle bi po 
skupnem  »koordiniranem« proiz
vodnem planu, vsaka zase, seve
da še mnogo m anj številk kot po 
p rv i varian ti in  bi si določene 
vrste  p reje  m ed seboj izm enja
vali.

P ri tem  bi se Istih  10 do 31 vrst 
prej radikalno znižalo n a  sam o 
2 — 4 — 12 9 in  22 številk. Vse to 
pa bi bilo izvedljivo le s kar 
precejšnjim i preureditvam i in  
prem ontažam i, v katerih  izvedbo 
danes m očno dvomim. Z ene 
stran i nim am o zato danih pred
pogojev za tako  specializacijo, z 
druge pa sem  prepričan, da ne 
bi noben kolektiv pustil odpeljati 
kakšen s tro j v  drugi kolektiv.

Šele to  p a  b i bila p rava spe
cializacija in  v tem  bi se m orale 
pokazati vse prednosti koopera
cije. K ot omenjeno, bi si v takem  
prim eru  m orala kom binata izme
n javati p re jo . Za tak  is ti p rim er 
je  napravil eden od naših  s tro 
kovnjakov že lani kalkulacijo stro 
škov prevoza p reje  n a  oddalje
nost od cca 1 0 0  km  m ed kombi
natom a in p rišel do žalostnega 
rezultata: zaboji, delo z vlaga
njem  preje, prevoz in  vse druge 
m anipulacije in  stroški so toliki, 
da se bolj izplača dom a p resti še 
tako m ale form ate, ko t p a  pre
važati velike kopse ali celo pol
kilogram ske navitke iz ene p re
dilnice v drugo. To, k a r  se d ru
god že dolgo prak tic ira  in  to na 
mnogo večje oddaljenosti, se pri 
nas ne b i izplačalo. Mislim, da bi 
se te  kalkulacije m oralo znova 

( napraviti.
Izneseno želim zaključiti s pred

logom, da bi se form irala komi
sija  strokovnjakov iz tovarn  z 
zadolžitvijo, da to problem atiko 
detajlneje p reš tud ira  in  izdela 
operativen predlog za tako  po
stopno preusm eritev v p rihod
n jem  letu. Opisno se dajo  nam 
reč te stvari dokaj enostavno in 
h itro  predočiti, v  operativi pa  se 
potem  naleti na  težave, ki jih  še 
tako  vešč strokovnjak izven ob
ra ta  ne m ore vedeti in  obvladati.Označevalne klešče MARK-FIX 3, bi bile zelo pri

merne tudi pri nas



Ali 
poznate à 

prometne I 
predpise"
Z zadnjo letošnjo številko Tekstilca zaključujem o akcijo »Ali po

znate prom etne predpise« v obliki nagradnih testov iz prom etne pro
blem atike. S tem pa seveda še ni rečeno, da se  bo naše glasilo prene
halo ukvarajati s prom etno problematiko. Skušali bomo objavljati 
tudi v bodoče čim več prispevkov s tega področja, bodisi v  obliki pov
zetkov iz raznih strokovnih revij in  časopisov, bodisi kot članke, ki 
bodo obravnavali in pojasnjevali določeno področje iz cestnega pro
meta. Naj omenimo, da je  v pripravi v rs ta  zveznih in  republiških 
določil in predpisov k tem eljnem u zakonu o varnosti prom eta na jav
nih cestah; m ed drugim  tudi več novih prom etnih znakov.

Urednštvo vabi k sodelovanju vse, ki se zanim ajo za to področje 
pa naj gre za vprašanja, za m nenja, za pojasnila ali tudi za opis kon
kretnega dogodka. Da bi pritegnili čim več sodelavcev, bo uredništvo 
ob koncu prvega po lle tja  in ob koncu leta še posebej nagradilo  po 
dva objavljena prispevka.

Poglejm o sedaj, kakšni so rezultati 7. nagradnega testa. Z eno 
besedo: porazni! Ne samo, da  smo prejeli sam o 12 odgovorov, temveč 
so vsi odgovori napačni! »Najboljši« reševalec je  pravilno odgovoril 
na tr i vprašan ja  (A. O.).

Prvo vprašanje: ali m ora trak torist odstopiti prednost m otoristu, 
m ora biti jasno vsakem u kandidatu  za voznika. P ravilen  odgovor je 
ne, k a jti v  situaciji, kakršna je  na skici, nastopi desno: pravilo, po 
katerem  im a trak to r prednost. Na to vprašan je  je  pravilno  odgovo
ril sam o en reševalec.

Drugo vprašanje je  mogoče malo težje, vendar zanimivo, ka jti 
pri n as  še nim am o apara tu r, ki bi ugotavljale voznikovo reakcijsko 
spsobnast oziroma prisebnost. Reakcijska sposobnost je  v  časovni 
enoti (sekunda, desetinka sekunde itd.) izražena sposobnost reag i
ran ja  n a  neko nenorm alno stanje. Recimo: »zadnji hip je  odskočil« ali 
»prepozno se  je  umaknil«. P ri prom etu  je reakcijska sposobnost tisti 
čas, ki je  udeležencu potreben, da  na  neko nenorm alno stan je  v 
prom etu reagira; n. pr. p red  nam i je  na cesti padel kolesar. Koliko 
časa bo peteklo od trenutka, ko mi to  vidimo pa  do trenutka, ko p ri
tisnem o ina zavoro? Cim daljši je  ta  čas, tem  več možnosti je, da bomo 
kolesarja ogrozili, k a jti ta  čas naše  vozilo vozi naprej, torej prevozi 
določeno pot, ka tere  dolžina je  odvisna od naše sposobnosti reagiranja. 
0,8 sekunde je  že k a r  dobra reakcijska sposobnost in  v  tem  času bo
mo, če vozimo z 72 km  n a  uro, prevozili

3.600 sekund- =  =  20 m etrov na  sekundo
72.000 m etrov

ali v  reakcijskem  času 0,8 sekunde:
20 X  °,8 =  16 metrov
Torej šele po prevoženih 16 m etrih  bodo naše  zavore kom aj p ri

čele zavirati. Vidimo, kako važno je  poznavanje tega pojm a nasploh, 
naše osebne sposobnosti p a  še posebej. (Upamo, da je  tudi tovarišici 
R. 2. sedaj zadeva jasna). P ri tem vprašan ju  je  bilo 5 pravilnih
odgovorov. Ne vemo, kako s ta  dva reševalca izračunala 15,99 m etra?

T retje  vprašanje: 10 m etrov cestne površine v globino od k rižan ja  
dveh cest se šte je  še za križišče (čl. 10/a). Nobenega pravilnega od
govora, ka jti vsi reševalci so reševali še po pre jšn jih  predpisih.

Četrto vprašanje: Za naselje  se šte je  prostor, na  katerem  so z one  
ali obeh stran i ceste v rs te  ali skupine stavb, ki m u d a je jo  videz ulice, 
ali go njegove m eje označene s prom etnim i znaki za zaznam ovanje 
naseljenih krajev  (čl. 10/7). Torej velja  (na splošno) om ejitev h itrosti od 
table z označbo k ra ja  dalje. 1 0  pravilnih odgovorov!

Peto vprašanje: Po čl. 45/3 je  park iran je  n a  pločniku dovoljeno, 
če tako določi občinska skupščina. V endar so taka m esta označena
z ustreznim  prom etnim  znakom. T rije  praviln i odgovori!

Z nagradam i tokrat iin zadnjič v  tej obliki ne  bo torej nič!

holiziranosti n i več tako  zelo nevarno, k a jti opiti voznik postaja  u tru 
jen, občutki se polagom a norm alizirajo  in  tak  človek že sam  po sebi 
ali pod vplivom okolice spozna, da  ni sposoben za vožnjo. Po dom ače 
bi ti dve stan ji označili z že znanim a okrasnim a pridevkom a: prvi 
naraščajoči stadij je  tisti »v rožicah«; drugi pojem ajoči p a  je  znani 
»maček«.Ce bi torej uspeli p reprečiti alkoholiziranim  voznikom sedati 
za volan tak ra t, ko so v prvem  stadiju , bi se izognili skoraj večini 
prom etnih nesreč, ki jih  povzroči alkohol.

’  ̂ A' Zelo zanim ivo in  poučno je bilo tud i izva jan je  m ajo rja  S toparja. 
Predvsem  je  omenil, da je  novi tem eljn i zakon o  varnosti prom eta 
osnova, natančnejše  predpise  o tem eljn ih  določilih p a  bodo postopom a 
izdali zvezni in  republiški organi. K ljub tem u pa  vsebuje  tem eljn i 
zakon vrsto  zadosti p reciziranih  določil, in  p rav  teh  se  m nogi vozniki 
ne držijo. Svoje ugotovitve je  predavatelj podkrepil s statističnim i 
podatki. Tako n. pr. ugotavljajo  prom etni organi, da n a  splošno voz
niki vse prem alo upoštevajo prednost pešcev na prehodih za pešce. 
Do sedaj je  bilo kaznovanih (m enda sam o v  L jubljani) nad  32.000 
voznikov, k i so n a  prehodih za pešce izsiljevati prednost! P rav  v 
L jubljan i opažajo postopno izboljšavanje tozadevne prom etne disci
pline, m edtem  ko predavatelj K ranjčanov n i pohvalil.

K ot najznačilnejšega je  omenil prehod za pešce n a  cesti S taneta  
Žagarja (smer: park  p red  kinom  C enter — K om unalna banka). N a tem  
delu ceste skoraj ni voznika, ki bi upošteval p rednost pešcev n a  p re 
hodih za pešce! Ali bodo tudi v K ran ju  m andatne kazni tisto vzgojno 
sredstvo, ki bo pripravilo  voznike do spoštovanja pešcev in  njihovih  
pravic?

P redavatelj je  na to  opozoril n a  čl. 16, k i pravi, d a  m ora voznik 
voziti s svojim  vozilom na tolikšni razdalji od drugih  vozil v  prom etu, 
d a . .  . ne ov ira  drugih voznikov in  paziti n a  po trebno  razdaljo  od 
drugih vozil, k ad ar vozi za drugim  vozilom te r  n a  čl. 56, k i pravi, da 
m orajo vozniki vozil, p ri k a te rih  skupna dovoljena teža  presega 
3.500 kg ali so dolga več kot 10 m etrov (tovornjaki s  prikolico), kadar 
vozijo po cesti zunaj naselja, voziti n a  m edsebojni razdalji najm anj 
100 metrov!!!

Po ugotovitvah prom etnih  organov k rš ijo  določila teh  dveh čle
nov predvsem  vozniki tovornjakov. Voznik, ki n e  pazi n a  potrebno 
razdaljo, ovira prom et h itre jših  vozil, predvsem  osebnih avtomobilov, 
k e r  jim  ne  omogoča varnega p reh itevanja . N a tistih  odsekih, k je r 
težko naloženi tovornjaki počasi p rem agu je jo  strm ino  (znan je  v išn je- 
gorski klanec na cesti L jub ljana—Zagreb), je  b ila p rek ra tk a  razdalja  
m ed sopihajočimi tovornjaki večkrat usodna za voznike osebnih avto
mobilov, k i so prehitevali, pa se  v  kritičnem  trenu tku  niso im eli več 
kam  um akniti.

P rekršek  p rek ratke varnostne razdalje se sicer kaznuje  s 1.000 din 
kazni takoj na m estu (čl. 165/21), toda k a j pomeni ta  kazen v prim er
jav i z nesrečo in  n jenim i posledicam i, če se prehitevajoče vozilo v 
kritičnem  trenu tku  ni moglo več um akniti!?

Velik poudarek p a  je  dal predavatelj tem eijn im  določilom o 
h itrosti vožnje in  tozadevnim  ugotovitvam  prom etnih  organov. O h i
trosti vožnje govorita čl. 29 in. 30. Cl. 29 obvezuje voznika, da m ora 
h itrost vožnje prilagoditi lastnostim  in  s tan ju  ceste, vidljivosti, vre
m enskim  razm eram , s tan ju  vozila in  tovora, gostoti p rom eta in  drugim  
prom etnim  razm eram . Cl. 30 dovoljuje h itrost vozil v  p rom etu  n a  
javnih  cestah 120 km  n a  uro. P rav  tako  prepoveduje  voziti skozi 
nase lje  z večjo h itrostjo  kot 60 km  n a  uro (seveda, če ta  h itro st ni 
s  posebnim  znakom še bolj om ejena). P re j smo poznali različne h itro 
sti za različne v rs te  m otornih vozil. Po novem  tem eljnem  zakonu pa 
so določane siamo zgornje m eje h itrosti, točnejše predpise  o hitrosti 
za različne v rs te  vozil p a  bo šele predpisal zvezni sek re ta ria t za 

■ n o tran je  zadeve. Zato vidi sedaj veliko voznikov m otornih vozil v  teh 
dveh številkah določano hitrostnjo sprostitev  in  po  ugotovitvah pro
m etnih organov (najbrž tudi nas sam ih) jo  tudi k repko  uporablja. 
P ravilom a pa  bi m orali vozniki upoštevati predvsem  določila čl. 29 in 
nato šele tudi zgornje m eje iz čl. 30. Zelo plastično se je  o tem  izrazil 
predavatelj sam : »Lahka osebna, vozila so nam enjena za h iter prevoz 
oseb. Tovorna vozila so nam en jena  za v aren  prevoz tovora, avtobusi 
pa  za varen  in  ku ltu ren  prevoz potnikov; niso p a  nam en jena  za cestne 
d irke in  dem onstriranje moči m otorjev!«

To zanim ivo p redavan je  je  bilo v  polno zasedeni dvorani K ina 
Center. Kazalo bi jih  p rire ja ti še in  še! M. Š.

Vsem bralcem rubrike »Ali poznate 
prometne predpise« želi uredništvo 

varno vožnio v letu 1966

Mogoče n e  bo odveč, če ob koncu izdelam o m ajhno statistiko  o 
uspehu našega testiranja.

Objavili smo 7 testov, s  po 5 vprašanji, k a r  je  35 vprašanj. Reše
valci so poslali skupno 267 odgovorov, k a r je  povprečno 38 odgovorov 
na en test. Od 267 odgovorov je  bilo nepravilnih 128 ali 48 %.

Ce računam o, da smo prejeli povprečno po 38 odgovorov n a  en 
test, naš kolektiv p a  šteje 3.250 članov (ostalih bralcev Tekstilca ne 
štejemo, vidimo, da se je  tes tiran ja  udeležilo le  skrom nih 1,5 %  
članov kolektiva!

Se en zanim iv podatek: nagrajen ih  je  bilo 43 udeležencev, od teh 
31 ženks ali 72 %. Ce predpostavim o, da je  ta  procentni odnos 
m erilo tudi za procentni odnos vseh reševalcev testov, petem  vidimo, 
da so se nagradnih  testov udeleževale v  pretežni m eri ženske.

Namesto testa  objavljam o tok ra t nekaj bistvenih misli s p redava
n ja  o  prom etn i varnosti, k i je  bilo pred  k ra tk im  v  K ranju. Predavala 
sta dr. Janez Milčinski in  m ajor LM Alojz Stopar.
Dr. Janez M ilčinski je  znan strokovnjak n a  področju proučevanja 
vplivov alkohola n a  prom etno varnost. J e  eden tistih , k i so odločno 
zahtevali, da bi bila v  novem tem eljnem  zakonu o varnosti prom eta 
uzakonjena prepoved uživanja kakršnihkoli alkoholnih pijač  p red  in  
za časa vožnje. Kot vemo je  v  novem  tem eljnem  zakonu (čl.12) »dovo
ljeno« uživanje alkoholnih pijač, vendar le  v  koncentraciji v  k rv i do 
pol prom ila (0,5 %o). Količina alkohola, ki povzroči tako  koncentra
cijo, je  zelo različna, k a jti organiizem vsakega posam eznika različno 
reag ira  n a  zaužiti alkohol. Poleg tega je  še v rs ta  drugih činiteljev, k i 
različno vplivajo  n a  posledice zaužitega alkohola. Tako bo n. pr. isti 
voznik popolnom a drugače reagiral, k adar je  u tru jen , zaskrbi jen, bo
lan  ali kako drugače nerazpoložen, ko t reag ira  sicer ob enaki količini 
zaužitega alkohola, če je  popolnom a čil. K ot p ri vsakem  zaužitem  m a
milu, tudi vpliv  alkohola najp re j narašča, doseže svoj višek in  nato  
polagoma popušča. Po predavateljevih  besedah je  na jk ritičnejša  p rav  
tista  doba, ko vpliv  alkohola narašča in  doseže svoj vrh. T akrat 
se alkoholizirani voznik počuti močnega, drznega in  sposobnega za 
najbolj vratolom no vožnjo. S tatistika pravi, da je  velika večina p ro 
m etnih nesreč, k i jim  je  botroval alkohol, sto rjen ih  p rav  v  tem  sta
diju  alkoholiziranih voznikov. N asprotno pa  stan je  popuščanja alko-

Priučevanje na delovnem 
mestu v predilnici

(dalje  s  6. stran i)
V prediln icah je  takšna nepo

učenost povzročala nepravilno  ve
zanje p re je  (preveliki vozli, ki so 
vidni v blagu), nepravilno navito  
rezervo n a  avtom atskih cevkah 
itd ., k a r  je  zopet slabšalo kvalite
to  blaga in  m anjšalo  proizvodnjo 
v tkalnici.

Vodstvo predilnic je to  km alu 
odkrilo  in v sodelovanju z izobra
ževalnim cen trom  organiziralo 
priučevanje novincev, pa  tu d i de
lavcev, k i sicer določeno delo 
oprav lja jo  že dalj časa, vendar 
m anj kvalitetno, ker jim  m an jka  
pravilen prijem .

Za organizirano priučevanje je 
seveda po treben  program  delovne
ga m esta, k i zajem a vse po treb 
no  znanje, ki ga m ora  delavec 
im eti. K er je  b ila  zadeva pereča, 
je  za predilnico I k a r  tov. S trn i
ša  izdelal nekakšne predprogra- 
me, te r  tako  mnogo pripom ogel, 
da je  priučevanje v  te j eno ti lah
ko  km alu steklo. Za priučevalce 
sm o v izobraževalnem  cen tru  
usposobili neka j na jbo ljš ih  delavk 
in  delavcev, ki so  bili p rip rav lje
ni, izven svojega delovnega časa, 
poučevati novince. Med n jim i so 
bili celo nadm ojstri.

Tako sm o v devetih mesecih, 
kolikor je  tra ja lo  priučevanje v 
predilnici I., usposobili 38 prisu - 
kovaik, 3 vezalke, 3 ba te riste  in  
1 m ikalko. V prediln ici II., k je r 
je  bilo priučevanje organizirano 
nekoliko kasneje, pa  smo k ljub  
začetnim  težavam, priučili že 15 
prisukovaik.

Razum ljivo je, da  sm o im eli tu 
di težave. P riučevanje sm o m o
ra li prilagoditi proizvodnji, da je  
proizvodnja potekala neovirano, 
obenem  p a  n i sm ela trp e ti kvalite
ta  p riučevanja. V tem  pogledu bo
m o verje tno  priučevanje še izbolj
šali.

N a začetku so neka te ri gledali 
n a  sam o m etodo  priučevainja z 
nezaupanjem  in  dvom om , k a r  je  
seveda zaviralo h itre jš i razm ah 
priučevanja. Sedaj m en ijo  delavci 
sam i, d a  je  p riučevanje potrebno 
in  koristno . S tare jši celo trd ijo , 
da  bi bilo  lahko tu d i njihovo de
lo  dosti lažje in  boljše, če bi tudi 
n jim , ko t današn jim  novincem, 
kdo  k a j pokazal.

To, kar, sm o do sedaj dosegli, 
sm o lahko ie s sam o m etodo  p ri
učevanja in  s  plodnim  sodelova
n jem  vodilnega kad ra  v p red iln i
cah in  v centru .

M. B.

Urednik
bralcem

Dragi b ralci Tekstilca!
Zopet je  p red  nam i novolet

no  p raznovanje  in  bodoče leto 
1966. K ot u redn ik  T ekstilca bi 
ee n a  zak ljučku  le ta  1965 za
hvalil p redvsem  vsem' sode
lavcem , k i so n a  ta  ali oni 
nač in  pom agali oblikovati gla
silo  v  tem  obdob ju . Želel bi, 
da b i delali tako  tu d i v  p r i
hodnje, obenem  p a  tu d i to, 
da  b i se število  sodelavcev še 
povečalo im m orda tud i raz
širilo  n a  naše upokojene čla
ne kolektiva. P rav  od  vae, 
dragi upokojeni člani, sem v 
tem  le tu  pričakoval kak pri
spevek, vendar zaston j. Upam, 
da v le tu  1966 ne bo tako , saj 
s te  si tekom  dolgoletnega 
dela n ab ra li dovolj izkušenj 
in spom inov, ki b i lahko  slu 
žili sedaj- zaposlenim  koit po
m oč in  poduk. P repričan  sem, 
da m i boste  v bodoče pom a
gali, h k ra ti p a  se vam  zahva
lju jem  za  m ajhna  priznanja, 
ki p rid e jo  v  u redn ištvo1, n am 
reč vaša p riznan ja , da je  Tek
stilec dobro  glasilo, d a  ga 
redno  in  vsega p reberete , d a  
ste sk ra tk a  z n jim  zadovoljni.

R ad b i se opravičil tud i 
vam, šo larčk i iz šole T rsten  i k, 
ker vedno n i b ilo  m ožno ob 
javiti vaših  če s titk  in iskrenih 
želja, k a te re  s te  poslali ob 
vseh prazn ik ih  našem u  pod
je tju . V bodoče vas prosim , 
da  jih  pošlje te  vsaj 20 dni 
p red  praznikom , k e r  jih  d ru 
gače n e  m orem  ob jav iti v 
p razn ičn i številki, v  nasledn ji 
p a  je  že pozno.

Veliko čestitk  sm o dobili 
tud i o d  tis t ih  naših  'članov, ki 
so oblekli vo jaško  suknjo. 
Tudi te  čestitke  so p riha ja le  
na jvečkra t prepozno, p a  jih  
za to  n ism o  objav ili. K ot za 
šo larčke velja  to rej tudi za 
vas vojake opozorilo', da poš
ljete čestitke pravočasno!

K ončno ste tu  še člani -ko
lektiva. Upam, da se vam 
nisem  preveč zam eril, vendar 
včasih res ne  gre b rez  tega. 
B odite -ljubeznivi, p a  m i tak š
ne spodrslja je  odpustite , ker 
n iso  bili zlonam erni, č e  p a  m i 
v tem- pogledu hočete  pom a
gati, po tem  pa  mi vedno spo
ročite — z nekaj besedam i — 
k je  sem  nared il napako , pa 
bom  to  skušal popraviti.

N a koncu vam  vsem  v im e
n u  UREDNIŠKEGA ODBORA 
in  v svo jem  im enu želim  p ri
je tn o  praznovanje  in  m nogo 
sreče, zd rav ja  im uspehov v 
le tu  1966.

P e te r G unčar

Izvršitev osnovnega plana  
novem bra in kumulativno

Predilnica I je  dosegla m eseca 
novem bra 1 0 1 , 2  %  v ef. kg in  98,7 
odst. v bb  kg; kum ulativno pa  
im a 98,1% v ef. in 99,8 % v bb  
•kg.

Predilnica II je  dosegla 106,5 % 
v ef. kg in  98,6% v bb kg; kum u
lativno p a  im a 1 0 2 , 8  %  v ef. kg 
in  96,7% v bb kg.

Skupaj im ata  predilnici: 102,9% 
v ef. kg in  98,6% v bb  kg; kum u
lativno p a  99,7 %  v ef. kg in  98,6 
odst. v bb kg.

Tkalnica I je  n ared ila  novem 
b ra  102,7% v trn  in  111,6% v vo t
kih; kum ulativno  p a  im a 96,9% 
v tm  in  102,5 %  v votkih.

T kalnica II  p a  im a v novem bru 
99,2% v tm  in  103,0% v votkih ; 
kum ulativno  p a  8 8 , 0  %  v tm  in  90,3 
odst. v  votkih.

Skupaj s ta  nared ili tkalnici: 
101,6 %  v tm  in  108,5 %  v votkih; 
kum ulativno p a  im ata  94,1 %  v 
tm  b i 98,2 %  v votkih.

Plem enitibiica I im a  v tm  104,8 
odst, v  m 2 pa  110,4%. K um ulativ
no  p a  v tm  93,2% in  v m 2 96,8 

(dalje  n a  11. stran i)



Novoletna — slikovna 
nagradna križanka

R EŠITEV  ODDAJTE NAJKASNEJE DO 15. januarja 1966. 
N agrade so: 3000, 2000 in štir i po 1000 dinarjev

Navodila za reševanje slikovne uganke

Vsi opisi so vključeni v lik  križanke s slikam i 
ali s tekstom . Več puščic iz iste  slike pom eni, da  je  
treb a  vpisati v po lja  več sorodnih rešitev. N pr. me
sto  in  kako njegovo značilnost, tovarno  in  n jen  izde
lek ipd. K adar s ta  v  po lju  dva opisa, velja zgornji 
za besedo n a  desni, spodnji p a  za spodnjo  besedo. 
Če je  v po lju  le en opis, velja  za edino možno sm er.

Č rtkana č rta  m ed po lji pom eni več besed.

K er je  v križanko vključenih nekaj težjih poj
mov, navajam o v pomoč njihov pomen:

ANEHOR — reka v grškem  podzem lju (H adu), 
preko katere je  b rodnik  H eron vozil duše umrlih, 
AIDIT — odstavljeni sek re tar KP Indonezije, LVOV 
— m esto v zahodni Ukrajini, NAL — kraljevič iz 
indijskega epa »M ahabharata«, NATON — tnalo, 
TRDOLESKA — grm  s trd im  lesom, VARAN — ro
parsk i kuščar.



MODA
v sliki in besedi

1. Iz ostankov blaga, črtastega 
žam eta ali karirastega volnenega 
blaga, lahko z malo spretnosti sa
m e naredim o tople kapice za1 naše 
male. M ere dobimo tako, da zme
rim o 1.) obseg glave in  2.) od čela 
do tem ena. Narišemo si 1 del na  
papir, k i m eri 1/5 obsega in  polo
vico druge mere. Iz blaga vrežemo 
5 enakih delov, 1 cm dodajam o za 
šive. Lahko pa  naredim o prej 
kapico iz navadnega blaga za pro
bo, da  lahko potem  dodajam o ali 
odrežemo. Ko je  kapica (narejena, 
prišijem o na vrh še pentljo  iz 
istega blaga.

2. Iz volnenega karirastega bla
ga odrežemo trioglato ruto, ki se 
ne veže, ampak zapenja z gumbom, 
Okrasimo jo z resam i iz volne.

3. Se dela p rav  tako kot pod št. 
1) le da se nared ijo  še podaljški 
za ušesa. Na kapico prišijem o še 
cof.

4. Nekoliko več spretnosti je  
treba za to kapico. Zaradi sigurnosti 
naredim o tudi profano kapico, da 
jo  lažje dokončno oblikujemo. 
Skica prikazuje  1 stranski del, 
polovico gornjega in polovico 
»šildka«.

5. Z detalji lahko ponošeno 
obleko zopet poživimo, da se bomo 
počutile kot v  novi. Obleko ob-

kvačkam o s tem nim  kvačkaincem 9. Še en model za stare jše  in  ca ali tanke  volne. Vzorček po lju - 
in  sicer tako, da kvačkam o p rvo  okrogle postave princes k ro ja  iz ben, vsekakor p a  bolj droben, 
v rsto  sam e nizike brez ovojev, enobarvnega blaga nev tra lne  bar- Spredaj našijem o 2 v rs ti drobnih

ve. O vratnik in m anšetke so okroglih gumbov.
kvačkane iz tem nejšega kvačkan- MaK

drugo vrsto  pa  sam e zračne oz. 
verižico, tako da nastane  čipka.

6. Temino obleko poživimo s 
kvačkanim  belim  ovratnikom . V 
vsaki v rsti p ri vsakem  loku' do
dajam o po eno zračno tako, d a  se 
ovratn ik  širi v  okroglino. V prvi 
v rsti delam o tako n. p r. po  5 zrač
nih, v drugi po 6 itd. Ko je  n are 
jen  prišijem o še bele perle. Oble
ka s  takšnim  ovratnikom  je  pri
m erna za večer.

8. Še za okrogle postave, ki po 
jen, prišijem o še bele perle. Oble- 
kroje, saj m ora biti čimbolj eno
staven.

Dvodelna obleka iz svilenega ali 
sin tetičnega blaga (decantale — 
um irjene) barve in  vzorca. K roje
na  je  ravno.

Nasveti
L IK E R JI ZA P RAZN IK E  
H ITR O  PRIPR A V LJEN I 

1. L IK E R  IZ  ČRNEGA VIN A  
V  pološčene tnloncu kuhaj 1 1 
črnega vina in  3/ 4 kg sladkorja  
tako dolgo, da se pokuha  do 
polovice. Prideni 2 zrezana va- 
nilijeva stroka  in postavi na 
hladno. V  popolnom a m rzlo  
vino vm ešaj 1 liter slivovke, 
dobro zm ešaj in ko se usto ji,

precedi, nalij v  steklenice in  
dobro zamaši.

2 JAJČN I L IK E R  (za ženske) 
Penasto vm eša j 4 rum enjake s 
JO dkg  m letega sladkorja, ko  
naraste, p rilij 1/21 svežega ku 
hanega in ohlajenega m leka, 
1 zavitek  vanilijevega sladkor
ja in l/ ,  l konjaka. Dobro zm e
šaj, z lij v  steklenice in postavi 
dobro zamašene na hladno. 
Čez 3 dni se lahko že upo
rablja.

MaK



ìPa sem  zapet tu , d rag i p rija te 
lj i «n. nep rija te lji. (Nekateri ste  
v e rje tno  že pričakovali, da m e  bo 
konec, kajne? Povedati vam  m o
ram , da m e 'še n e  bo  konec, če
p rav  s te  to  želeli, čep rav  s te  v 
te j sm eri itudi delali. Svetujem  
vami, da  se sedaj bolj. vestno vr- 
žete n a  svo je  delo, zakaj, p a  že 
sam i veste.

Minogokaj m i m ečete nap re j, 
predvsem  pa  to , da  vaše napake  
objavljam o, n e  da ibi se p r i  vas 
zanim al, če  je  zadeva resn ična  ali 
n e . M oram  povedati to , da  bom  
tako  d e la l tu d i v  (bodoče, seveda 
ne  zarad i imioije trm e , tem več za
to , k e r talko člani kolektiva vsaj 
zvedo, kaj kdoi v  p o d je tju  dela 
napak . Ce b i m o ra l vsakega, k i je  
kriiv, p o vp raša ti če je  res 
kriv, b i m i le - ta  pač  dokazoval, 
d a  ni kriv, k a r  imeni n e  b i m nogo 
korstilo . Ce re s  n i k riv , n a j pa 
nap iše  odgovor v  naše  glasilo, p a  
bo  vsem  zadoščeno, jiaz p a  se  m u 
bom  opravičil.

T ako se danes oprav iču jem  
vodstvu  pred iln ice II . 'Spomnili se 
boste, d a  sem' v  -prejšnji številki, 
ko sem  govoril o razk ladan ju  in

MODA
v sliki in besedi

n ak lad an ju  bom baža v o b ra tu  I 
de jal, da b i b ilo  'bolj enostavno, 
'če bi jtiiistii tovorn jak  z bom bažem  
pelja li k a r v  o b ra t II , k am o r je  
'bil nam enjen , p a  bi odpadlo  raz
k ladan je  in  nak ladanje . T akra t 
nam reč  re s  n isem  vedel, da je  
skladišče v ob ra tu  I I  pokvarila 
poplava, pa  sedaj tam  lahko 
vskladiščijo  le m an jše  količine 
'bal. Ip  veste, kako  siem to  zvedel? 
N ekega dne  je  p rišel k  u redn iku  
asis ten t ob ra tovod je  prediln ic II  
in lepo obrazložil, k ak o  je  s to  
zadevo. O-braitovodstvo torej; zara
di te  napake n i nagnala  n ik ak rš
nega h ru p a  in  gon je  protii meni, 
ko t to  delate nekateri, tem več je  
lepo Obvestilo u redn ika , u redn ik  
p a  m ene, 'Mar n i tak o  prav  in  le
po? Vsi seveda takšnega načina 
n is te  zmožni, k e r se vam  ne  zdi 
v redno  in po trebno , ali p a  ste  
resn ično  kriv i in  ,pač ne  up a te  
dokazati v  T ekstilcu naspro tno . 
Poskušate p a  se seveda opra ti, 
če n e  gre n a  lep p a  n a  g rd  način.

N ekate ri člani kolektiva so  m e 
opozorili, n a j p rid em  v .podjetje 
tisite -dni. ko  bodo  n a  delu inven
tu rn e  kom isije. B aje  ga neka te ri 
član i te h  komisij; ta k ra t krepko  
cukajo , nam esto  da b i delali. Ce 
je  ,to res, po tem  .b-oim im el kaj 
p isa ti v  p rv i številki p rihodn jega  
le ta . listo  velja  tu d i za  vse tiste 
delavce, k i se zadnje  dimi veselite 
N ovega le ta  n a  svojih  delovnih 
m estih , po tem  p a  ležite n ab asa
ni, ko t topovi. T udi o  tak ih  bom  
ra d  pisal, p a  vzem ite to  k o t grož
n jo  ali p a  ko t opozorilo.

K o boste  dobili tole številko, ne 
'bodite preveč razočarani, ker v 
mjeji he  bo  n iti stoletnega koledar
ja . Ce ga ni, ga pač  ni, p a  bo 
m orda  bolje p rihodn je  leto.

V p re jšn ji številki je  u rednik  v 
svojem  članku  o  varčevanju  .po
vedal m ed drugim  tud i to , da je 
naš kom bi sedaj s ta ra  kiišt-a. Za
rad i tega ga je  šo fe r kom bija  
ozm erjal in  dejal, da  je  avto v 
redu  itd . N am esto uredn ika  se 
m u  opravičujem  kar jiaz, obenem  
pa  m oram  povedati, da je  bil sre 
di decem bra kom bi zopet bolan, 
čeprav n i s ta ra  kišta, član i kolek
tiva  p a  sm o m orali nekaj dni 
pešačiti .tja -in sem.

Naj bo  za danes dovolj, želim  
vam, da bi prijetno- -preživeli n o 
voletne praznike in -da b i zdravi 
in spočiti resno p rije li za delo  čim 
se boste vrnili -na delo. L. č.

p l a n a . . ,
(D alje z 8. stran i) 

odst. P lem enitilnica II  pa v tm  
101,4% in v m 2 102,6 %. K um ula
tivno im a ta  enota  v  tm  92,2 % v 
m ! pa 91,9 %.

Skupaj s ta  plem enitilnici doseg
li v novem bru v tm  103,7 %  v m z 
pa 107,8%. K um ulativno pa im a
ta  skupaj v tm  92,9 %  v m 2 pa 95,2 
odst.

R ezultati za mesec novem ber 
to rej povedo, da so skoraj vse 
enote izvršile svoje obveznosti, in  
to  zato, k e r sm o obratovali tud i 
v  p ro s tih  sobotah. To velja za 
osnovni p lan, m edtem  ko so  vse 
enote izvršile svoj operativni 
p lan .

Surovin za predilnici v tem  
m esecu n i prim anjkovalo, vendar 
p a  niso ustrezale po  kvaliteti. To 
velja predvsem  za p redenje  viso
k ih  številk.

K er so se zaloge p reje  močno 
zm anjšale, bo presk rba  tkaln ic  že 
p rihodn je  m esece problem atična, 
dočim  m eseca novem bra äe ni bi
lo občutnejših  zastojev.

Plem enitilnica I je  dosegla 
bo ljši rezu lta t zato, ker je  dela
la v p ro s tih  sobotah, poleg tega 
pa  n i bilo v tem  m esecu pritiska  
n a  izvozne izdelke.

Vtisi o prijateljskem 
mestu Oldham

(dalje  s 5. strami) 
in  niso prav nič zaostajali za ru
tin iranim i angleškim i prijatelji.

M ladi v  tem  klubu  izhajajo iz 
ne preveč dobro situ iranih  dru
žin, tako da m nogim  pom eni klub  
več ko t n jihov lasten dom . M esto  
O ldham  na ta način dobro rešuje  
problem  delinkventne m ladine, ki 
jo  tako odvrača od m ladinskega  
krim inala. Pravijo, da im ajo  
uspeh.

Tako izgleda živ ljen je  v enem  
izm ed  m nogih klubov, k i so opi
sani v priročniku. Opis izgleda 
nekako takole:

TH E  CANON ST R E E T  YOUTH  
C EN TRE

K raj: Cannon S tree t (of f  Man
chester S tree t) O ldham

Vodja: G. H. Prescott
Telefon: M AIn 6428
Starost: 14—21 let

Pogled na notranjost lekarniške podružnice v našem domu v Stražišču

Z A H V A L A
Vsem članom kolektiva želim srečno in zadovoljno Novo leto in 

čim več uspehov.
Lepo ise obenem  zahvalju jem  IO sindikalne podružnice e. e. tkal

nica r  za darilo, ki so mi ga poklonili ob mojem odhodu v  pokoj. 
Zahvala ja  sicer m alce pozna, je  pa  zato iz srca.

M arjeta Celesnik

Novi upokojenci v tkalnici I

Sestajanja: Ponedeljek in petek  
od 19. do 22. ure 

D ejavnosti: N am izni tenis, bi
ljard, hobyji, poslušanje gramo
fo n sk ih  plošč, ples, šivanje, di
skusije , film i, m ali nogom et, m ali 
rugby, krike t, košarka, badm in
ton, obiski v  tujino, kantina  
(brez alkohola).

V  tem  k lubu  sm o se srečali z 
nekaterim i m ladim i, k i so že obi
skali K ranj. Ob slovesu so nam  
zagotavljali, da bodo še prišli k 
nam . Tisti, k i še niso zapustili 
otoka, pa so z veliko vnem o ob
ljubljali, da bodo prišli na kon
tinent in  obiskali svoje pobrate
no m esto  K ranj. Že vnaprej sm o  
jim  zaželeli dobrodošlico in jim  
obenem  dejali: SE E  you IN
K RAN J (Na svidenje v  K ranju) 

(dalje prihodnjič) 
M. K.

Čestitke vojakov
Od naših nekdanjih  članov kolektiva, ki služijo vojaški rok, smo 

dobili čestitke, katere pa zaradi pom anjkanja prostora ne moremo 
objaviti. Prosimo, da nam to oproste.

Čestitke so poslali:
Lado Smolej, V. P. 1552-29, Beograd 
Miha Remic, V. P. 3472/3-4, Niš 
Ivo Jereb , naš Tejč 
Niko Srabočan 
Pavie H ilčar
Ce smo koga izpustili, naj nam  ne zameri!
Dragi vojaki!
Tudi uredništvo lista vam želi veliko sreče in  uspehov te r prijetno 

živ ljenje v JA.

7. P lašček je  iz enobarvnega 
volnenega blaga. O broba in  ovrat
n ik  je  iz  belega k rzna. L ahko  pa  
s krznom  poživim o že s ta r  plašček.

Pogled n a  B lackpoll iz 
Blackpoll je  p ristanišče

zraka.
Vsa ta  navlaka je  bila v odvodnem kanalu  iz plem enitilnice I v Savo
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